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GLASILO SZDL OKRAJA KOČEVJE

Izdaja okrajni odbor SZDL 
Kočevje

Ureja uredniški odbor 
Odgovorni urednik Jože Košir 

List izhaja vsako soboto

Cena 10 din

V KOČEVJU, DNE 13. APRILA 1957

SEJA ZBOROV OKRAJNEGA LJUDSKEGA ODBORA KOČEVJE

Naloga ljudskih 
sodisc je:

Dne 9. aprila je bila v Kočevju skupna seja obeh zborov 
Okrajnega zbora in Zbora proizvajalcev. Predsednik OLO tov. 
Janez Pirnat je vodil sejo. Najprej so odborniki z enominutnim 
molkom počastili spomin velikega državnika Moša Pijade. Dnev
ni red je bil precej obširen. Po čitanju zapisnika z zadnjega za
sedanja sta oba Zbora poslušala poročilo predsednika okrajne
ga sodišča Kočevje tov. Poljanca.

vsestransko — od tetga je bilo rešenih 2006 
primerov. V precejšnjem zaostan
ku so na zemljiški knjigi, in sicer 
zaradi tega,' ker primanjkuje stro
kovno usposobljenih uslužbencev.

ljiške knjige ne bo kmalu rešilo, 
bo nastalo resno vprašanje nadalj
njega dela te važne ustanove.

LETNA SKUPŠČINA ZAVODA 
ZA SOCIALNO ZAVAROVANJE

V sredo 10. aprila je bila v Ko
čevju leitna skupščina Okrajnega 
zavoda za socialno zavarovanje. 
Poleg 'številnih delegatov so se 
udeležili skupščine tudi gostje: di
rektor Republiškega zavoda za so
cialno zavarovanje dr. špicar, ljud
ski poslanec tov. Razdrih, pred
stavnik Zavoda za socialno zava
rovanje okraja Novo mesto tov.

stWirfTne^j^Uidentov^a0^ ™ .predsednik OLO tov.
mo tako debili ljudi za naše sodi-

Poročilo je zajelo 
dejavnost okrajnega sodišča. Naj
prej je zajelo naloge sodišča v po
gojih socialističnega razvoja in de
la v socialistični družbi. Pomen so
dišča je predvsem v utrjevanju za
konitosti. Delo sedišča mora biti 
pod kontrolo javnosti. Zelo po
membna je vloga sodnikov-porot- 
nikov, ki so iz ljudstva, kar kaže, 
da so naša sodišča res ljudska so
dišča. V poročilu smo nadalje sli
šali, da je okrajno sodišče prejelo 
v letu 1956 v obravnavo 6129 raz
nih zadev, če prištejemo še nere
šene sodne zadeve iz leta 1955 je 
bilo na sodišču lana skupno 7172 
sodnih zadev. Od tega je bilo re
šenih 6653 sodnih zadev, 519 pa je 
ostalo še nerešenih. Sodišče ima

šče iz domačega kraja. Predlagali 
so tudi, naj bi se vpeljali sodni 
uradni dnevi in sicer enkrat na 
mesec v Dobrepolju, Predgradu,
Loškem potoku in Osilnici, vendar 
je to sedaj še neizvedljivo, ker pri- ^nah

storitev,Temu pa je vzrok pomanjkanje manjkuje sodnikov. Poročilo pred- 
stanovanj, če se vprašanje stano- sednika okrajnega sodišča sta oba 
vanj za potrebne uslužbence zem- Zbora soglasno sprejela.

Sprejeti so bili razni odloki
Zbora sta nato obravnavala in Dobrepolje. Potrdili so tudi garan- 

sprejela več odlokov, tako nekate- cijsko izjavo za dokončanje elek-
trifikacijskih del na področju Kar-

Prnat. Poročilo o delu zavoda sta 
imela tov. Muhič in direktor zavo
da tov. Mohar. Na osnovi teh po
ročil se je razvila živahna razpra
va, ki je zadevala vse probleme 
zdravstvenega zavarovanja. Raz
pravljali so o invalidninah, pokoj - 

o plačevanju zdravstvenih 
o vzrokih številnih nesreč 

p l delu itd. O skupščini bomo ob
širneje poročali v prihodnji šte
vilki.

re spremembe v statutu okraja 
Kočevje, odlok o ukinitvi Sveta za 
turizem in gostinstvo ter sta spre
jela odlok o ustanovitvi Sveta za 
blagovni promet, nadalje odlok o 
načelih za pravila trgovin s pav-

lovice. S tem je bil skupni del za
sedanja obeh Zborov končan.

KONGRES LMS
Te dni je bil v Ljubljani deveti 

plenum Ljudske mladine Sloveiiije. 
G-ovorili so o delu in nalogah Ljud
ske mladine in določili, da bo šesti 
kongres LMS 13. in 14. septembra 
v Celju.

štiri sodnike, ki vsi uspešno delajo, šalnim obračunavanjem (velja sa- 
Težave so v tern, ker je zemljiška mD za trgovino s sadjem in zele- 
tojiga v zgradbi, ki je oddaljena, njavo). Nadalje so sprejeli pravila 

sodnikov - porotnikov pri okrajnega vodnega sklada in od-Vseh
okrajnem sodišču je 71 in vsi so 
prihajali disciplinirano na razpra
ve.

V poročilu je bilo podrobna na
vedeno, koliko je bilo posameznih 
razprav v letu 1956. Mi se bomo 
omejili samo na naslednje: Sodnih 
obravnav zaradi razžaljen ja časti 
je bilo 185, zaradi tatvin 114, za
radi lahkih poškodb 81, zaradi go
ljufij in poneverb 42 in 15 prime- 
r°v zaradi nedovoljenega prekora
čenja državne meje. Zemljiško 
knjižnih zadev je bilo skupno 2040

Priprave za volitve in kongres delavskih svetov
Po skupni seji obeh zborov je imel sejo zbor proizvajalcev 

OLO. Karel Grm, predsednik zb ira, je podal obširno poročilo o 
sestavu in delu delavskih svete' ter o pripravah na kongres DS.

Predsednik zbora proizvajalcev podjetjih, predvsem pa velja to za 
tov. Karol Grm je v daljšem poro- manjša -podjetja, delavsko samo- 
čilu navedel nekaj važnih podat- upravljanje še ni prišlo do tiste 

za upravni odbor gasilskega kov o sestavu in delu DS. Na csno- veljave, kot bi moralo. Po nekate-

Srečna mati z zdravim otrokom

lok o ustanovitvi gasilskega skla
da. Nato so bile volitve članov 
Sveta za blagovni promet, ter čla
nov
sklada. Zbora sta tudi potrdila ga
rancijsko izjavo- v višini 3,500.000 
din za nakup rešilnega avtomobila. 
Avto bo nabavil Zdravstveni dom 
Kočevje zr zdravstveno reševalno 
službo v Ribnici. Rešilni avtomobil 
bo cji.J.m . i-lLiiiu, bo m.— li 
potrebe Ribniške define ter o-bčin 
Loški potok, Sodražica, Lašče in

vi tega poročila se je razvila ži- rib -podjetjih so DS preveč pod 
vahna diskusija o vseh vpraša- vplivom direktorja ali drugih vo
njih -delavskega samoupravljanja, c ilnih uslužbencev podjetja, ki se- 
S tehtnimi napotki in pripombami stavi ja jo dnevni red zasedanja DS, 
o dosedanjem delu DS so v razpra- določajo, kdaj naj zaseda in d čem 
vi sodelovali tudi ljudski poslanec raj razpravlja. V takem podjetju 

pveu-jcJnik ,» DS ne more in se ne. bo še fa-
Janez Pirnat in sekretar OK ZK ko kmalu uveljavil. Zato je zelo 
Jože Klarič. V nekaterih - naših velikega pomena, kdo je član DS.

V DS naj pridejo res gospodarsko

r9las Uotneutat

Za komuno gre?
Seje občinskih ljudskih odbo

rov so nekak parlament v ma
lem, zato naj bodo te seje dobro 
pripravljane. Večkrat pa, se zgo
di« da na sejali ObLO obravna
vajo malenkosti — stvari, o ka
terih bi bilo res treba temeljito 
razpravljati, pa pustijo vnemar, 
oziroma o njih premalo razprav
ljajo. Na naših občinskih sejah 
se govori samo o odlokih, o druž
benem planu pa skoraj ni govora. 
Največ se razpravlja 6 proraču
nu občine, tolčejo se za poti, vod
njake itd. Če bodo občine tako 
drobnjakarsko reševale vse svoje 
probleme, potem pač nimajo pra
ve perspektive za razvoj. Vpra
šamo se, zakaj ni še na nobeni 
seji ObLO prišlo do konkretne 
razprave o zadružništvu, podjet
ju ali obrtništvu, če gledamo ob
čino kot komuno, to je poveza
vo podjetij, zadrug, šol itd., po
tem je treba ta vprašanja dru
gače obravnavati — to se pra
vi, obravnavati jih tako, da se bo 
lz tega zrcalila res povezanost 
ter medsebojno sodelovanje v 
okviru ene komune. V kolikor je 
stikov med podjetj in zadruga- 
nyi> so še vedno le preveč admi
nistrativni, največkrat je zveza 
le z enim ali dvema človekoma. 
To ne zadošča.

Kakor nam je znano, so se 
prenesle na občine vrste pristoj
nosti, katere sedaj občina rešuje 
samostojno, da ne bi bilo biro
kracije na okraju ali republiki. 
Menili smo, da smo birokracijo 
odpravili, sedaj pa jo je na obči
nah dovolj. Na sejah svetov 
ObLO je vse preveč administra
tivnih reševanj raznih prošenj in 
podobno.

Kljub vsem tem pomanjklji
vostim pa je bilo vendarle precej 
napredka in stanje se bo še iz
boljševalo, če bomo postavljali 
stvari na pravo mesto. Na obči
no kot komuno moramo gledati

Dosedanjo sredstva za gradnjo 
stanovanj so premajhna

Zadnje 'dni se je v Moskvi se
stalo na mednarodni atomski kon
ferenci izredno veliko število atom
skih strokovnjakov. Ta konferen
ca, ki -razpravlja o mirnodobni 
uporabi atomske energije, potoka 
prav v čalsu, ko se -giblje preko 
Sovjetske zveze velik atomski ob
lak, kli je posledica zadnje atom
ske eksplozije v tej državi. Na

Sredstva, ki se dajejo za grad
njo stanovanj, v sedanjih razmerah 
še vedno le delno zadoščajo nara
ščajočim potrebam. Gradnje so še 
vedno predrage in velikokrat tudi 
slabe kakovosti. Kljub zvišanim 
sredstvom za stanovanjske grad-

la na gradnjo industrijskih objek
tov, v sedanjem času pa se -niso 
še dovolj zavzela za gradnjo sta
novanj. Preskrbeti si bodo morala 
tudi sodobno tehnično opremo.

K pocenitvi stanovanj pa veliko 
lahko prispevajo tudi podjetja za

nje, ki znašajo 280 odst. v prime- proizvodnjo gradbenega materiala,
ri z letom 1955, se v mestih sta
novanjski standard ne izboljšuje. 
Sedanja sredstva ne krijejo niti

Dostikrat se celo zgodi, da grad
benega materiala ni mogoče dobi
ti, ali pa v nezadostnih količinah,

razgledani in politično predani 
ljudje, ki bodo znali pestaviti, stvar 
na pravo mesto. Pozabiti ne sme
mo -tudi na našo mladino, ki naj
bo sorazmerno zastopana v DS „ .. T ... . . , ,

še vedno se dogaja, -da v neka- ™e;
terih podjetjih skličejo seje DS na 
hitro, zato so navadno- talce seje 
plehke. Sindikalna podružnica naj 
bo DS v pomoč in naj sprejete 
sklepe na sejah DS tolmači član
stvu. Na seji zbora proizvajalcev 
je bilo poudarjeno, da tam, kjer 
je v podjetju dobra sindikalna po
družnica, tudi delo DS v redu po
teka.

ske-ga izčrpavanja slabi tudi vloga 
Francije v zahodni Evropi. Tako 
je Nemcem omogočeno, da znotraj 
Atlantskega pakta iz meseca v 
mesec pridobivajo na pomenu.

Mečno jr.pans’m g-zped—j-? 
privedlo Japonsko v položaj, da bo 
japonski predsednik vlade zahteval 
od ZDA, da dovolijo Japonski ži
vahnejšo trgovino s Kitajsko. Ja-

kanferend sodelujejo poleg vzh c d- ponči si zaradi velike moči svoje- 
noevropskih strokovnjakov tudi 
atomski strokovnjaki ZDA, Velike

V želji, da razširimo možnosti 
za atomsko sodelovanje smo skle
nili s Poljsko sporazum o medse
bojni izmenjavi izkušenj, publika
cij in strokovnjakov s področja 
atomskih ved.

dveh petin potreb, ki jih terja nov kar zadržuje gradnjo in jo podra- 
dotok prebivalstva v mesta, če bi žuje. Pri gradnjah pa le vse pre- 
h pteh glede na p modni in meha- več vidimo drago gradnjo gradbe
nimi prirastek prebivalstva zado- nih podjetij in vse premalo vemo, 
stiti vsem potrebam, bi morali v da je v vsakem stanovanju skoro 
bodočih petih letih zgraditi v Ju- polovico obrtnih del. Obrtniška de- 
goslaviji 260.000 stanovanj, za kar la so velikokrat nekontrolirana in 
bi potrebovali 350 milijard dinar- posamezni obrtniki in obrtna pod- 
jev. Po sedanji stopnji stanovanj- jetja zaračunajo ceno po lastnem 
skega prispevka, ki znaša 10 odst., nagibu.

ALŽIR IN JAPONSKA 
Stalni in hudi boji v francoski 

severno-afriški koloniji — Alžiru, 
povzročajo francoskim gospodar- 

Rred nami so volitve novih de- stvenikom hud glavobol zaradi ve- 
lavskih svetov ter delegatov za likih izdatkov, ki prekoračujejo 
kongres delavskih svetov. Pred normalne možnosti francoskega 
nami stoji velika naloga, -d(a pre- gospodarstva. V Franciji so sedaj 
gledamo dosedanje delo -delavske- tudi ljudski republikanci zahteva- 
ga -upravljanja, odpravim-o nepra- h, da vlada začne z novo politiko 

Nadaljevanje na 2. strani v Alžiru. Zaradi stalnega franco-

pa bi v petih letih dobili samo 
200 milijard dinarjev. Zato so 
predlogi za povišanje tega prispev
ka na 15 odst. brez dvoma povsem 
na -mestu.

V lanskem letu so se pokazali 
prvi vidni uspehi pri pocenitvi sta
novanjske izgradnje. Gradbeni stro
ški za 1 m2 stanovanjske površine 
so v povprečju znižani od 32.000 
na 22.000. Naša gradbena: podjetja 
so tehnično precej zaostala in so 
se zadnja leta vse preveč usmerja-

Nikakor -pa se ne moremo spri
jazniti z dejstvom, da so v novo 
zgrajenih stavbah dobili stanova
nja predvsem vodilni uslužbenci 
podjetij in ustanov, za delavce v 
gospodarstvu pa je ostalo samo 20 
odst. novo zgrajenih stanovanj. 
Dejstvo je tudi, da si vodilni usluž
benci že v naprej zagotovijo sta
novanja in da se ta stanovanja ce
lo gradijo in opremljajo po njiho
vih željah.

Mc

Nov delavski svet v Ribnici
Delavci in uslužbenci »Lesno in- lavski svet pred zgodovinskim kon- 

dustrijskega podjetja- Ribnica« so gresetm delavskih svetov dobro 
dne 7. aprila izvolili nov delavski prijal za delo, pa tudi po kongre-

ga gospodarstva obetajo, da bodo 
dosegli tu-di glede svoje vojaške 
neodvisnosti v dogovoru z Ameri- 
kanci boljše pogoje, kakor jih 
imajo sedaj. Japoncem predvsem 
ne ugaja to, da imajo Amerikanci 
na njihovem ozemlju zelo močne 
vojaške enote, njihov otok Okina
vo pa so spremenili v eno največ- 
jih letalskih oporišč na svetu. 

ZDRUŽITEV NEMČIJE 
Med vladajočo stranko in opozi

cijo v Zahodni Nemčiji vlada enot
nost, da je združitev Nemčije po
trebna, so pa velike razlike glede 
poti, ki naj -pripelje Nemce do te 
združitve. Opozicijska socialno-de- 
mokratska stranka je dala izjavo, 
da bo treba v primeru združitve 
etoeh delov Nemčije upoštevati v 
nekaterih panogah gospodarstva 
sedanje stanje v vzhodnem delu 
Nemčije. Po mnenju predsednika 
te stranke bo morala ostati tudi v 
bodoče težka industrija pod kon
trolo države, veleposestnikom naj 

m . . ne -bi vrnili odvzetih nosesfev
Tokrat je stal pred našim »mi- tor v naši občini in je zato ra- otrokom delavcev in krneti m M 

krofenom« tov. Karel Pogačnik, zumljivo, da se zanimamo, kako to moraii v bodoče omogočiti šoLnie 
predsednik Gospodamskega sveta podjetje dela. Vsa leta nazaj, ko na področju vse Nemčiie oJkJhf 
pri ObLO Ribnica. Tov. Pogačnik se je razpravljalo o načrtih in ela- no, kot je sedaj ' J ’ ^KXloc>' 
nam je povedal o delu Gospodar- boratih za rekonstrukcijo podjet- Vzhodni Nemčiji J 
skega sveta naslednje: ja, je LIP imel vrsto težav. Naj- J "

:»Na sejah Gospodarskega sveta večja težava pa; se je pokazala ob
razpravljamo o vseh važnih gospo- ureditvi surovinske -baze in inve- op-mf™,-«.«' __ , ...
darskih problemih'. Člani Sveta in sticijakih sredstev. Oba problema JL,; q ®.. praktično pot
gospodarstveniki občine Ribnica, smo reševali na OLO. Kljub vsem larHp ?P <X^I^a vs.e
ki sede-lujejo pri reševanju raznih težavam pa bo podjetje letcis za- „ „Q JE.. PlačeyanJa
gospodarskih nalog, se -trudijo za čelo z rekonstrukcijo žagarskega Det „ . . J111 <Jneh zo~
dVig gospodarstva v občini. Nase- obrata. Najbrž bodo v kratkem za- ve st^aTn- snovnega tiska Egip"

tovska vlada se je pripravljena v

rd(cU tu&gaoot

to urejeno v

ZOPET SUEZ
čeprav je z dvigom potopljene

kot »a- združenje proizvajalcev in
potrošnikov, ki so drug od dru
gega odvisni. S tega stališča mo
ramo gledati tudi na probleme v 
občinah. Te probleme pa morajo 
reševat i odgovorni organi delav
skega in družbenega upravlja
nja. Vrsta teh družbenih orga
nov, ki niso direktno vezani na 
ljudski odbor, dela vsaka za 
sebe.

svet podjetja.
Na predvolilnih sestankih so 

predlagali kandidate. Tudi vse dru
ge priprave so -bile to pot dobre. 
V starem delavskem svetu ni bi
la zastopana nobgna delavka, če
prav je zaposlenih skoraj polovi
ca. Da se ta napaka odpravi, so 
novo -kiandiidatno -listo- predlagali

su delal po smernicah, ki bodo tam 
sprejete. KV

RAZSTAVA V KOČEVJU
V nedeljo 7. aprila je (bila v Ko

čevju odprta razstava z naslovom 
»Zdrava in pravilna prehrana«.

m,—am™ mm*. ŽStofiS&sTTZZ ££■
Delavke so z scher, ki je na -poljuden način raz
vile, aa jih ne p j j jo pa jožjl važnost pravilne in zadostne 
tudi same kandidatke,. -katerih je pveju-^g
-bilo 10, se niso branile prevzeti jxja razstavi, ki je bila v mali 
odgovornosti. dvorani množičnih organizacij, pa

Volišče je bi-lo okrašeno, de-lav- so bila razstavljena jedila, zelen ja- 
v .......... .. ”*• *■

j ah Sveta smo večkrat razpravlja- čeli s prvo fazo dela. V to rekon 
li o delu LIP Ribnica. To podjetje strukcijo v prvi fazi dela bo vlo- 
predstavlja važen gospodarski fak- žil LIP 10,000.000 din lastnih fi

nančnih sredstev, za 5,000.000 din 
sredstev se je -podjetje obrnilo po 
pomoč na OLO Kočevje, za ostala 

, potrebna finančna sredstva, — 
gradnja v I. etapi bo stala 30 mi
li j. din, — pa bo šel LIP na lici
tacijo za dodelitev sredstev pri Re
publiškem investicijskem skladu. 
Omenil bi tudi, da bo celotna re
konstrukcija obratov po predvide
nih načrtih stala 229,000.000 din. 
Delalo se bo v štirih fazah. Mne-

ci so že v -zgodnjih jutranjih urah 
opravili svojo dolžnost. Na uprav
ni sta-vhi je plapolala zastava, v 
popoldanskih urah pa je -bilo pre
cej ljudi, ki so spraševali za rezul
tat volitev. Upamo, da bo novi do

ve, konservirani pridelki in dr. Na 
razumen način je bil -prikazan se
stav hrane ter količine posameznih 
sestavin, ki so potrebne za zdrav 
razvoj in obnavljanje človeškega 
telesa.

Ženevi razgovarjati z uporabniki 
Sueškega prekopa, vendar samo na 
podlagi popolnega (priznavanja 
egiptovske suverenosti nad Sue
škim prekopam.

Iz Pariza krožijo vesti, da bo 
francoska vlada zahtevala, da o 
Sueškem sporu ponovno razprav
lja varnostni svet OZN. Večina de
legacij v Združenih narodih je 
mnenja, da taka razprava ni po
trebna in da je za pomiritev na 
Bližnjem vzhodu škodljiva.

Vladanja sem, da moramo omenjenemu ^družemh držav je izja-
podjetju nuditi vso pomoč; podpo- V, • da Ef PJpravljena dati PoJj- 
ro naj bi LIP nudil tudi OLO ski gospodarsko pomoč v višini 75

milijonov dolarjev. Takšna pomoč 
Pred nami je še važna nalaga in bi omogočila sedanji poljski vladi

to kanalizacija ceste Ribniea- 
Opekama. Ta cesta ne služi samo 
lokalnim potrebam, temveč tudi 
potrebam v okrajnem merilu. Za 
kanalizacijo je ObLO že predvidel 
nekaj sredstev. Tudi stanovanjsko 
vprašanje je boleč problem ter bo

da bi lažje premagala notranje go
spodarske težave in zagotovila 
Poljski potrebno neodvisnost.

V Beogradu je -bil podpisan spo
razum o dobavah pšenice in bom
baža, ki ga bodo Združene države 
dobavile Jugoslaviji v tem letu za

Karel Pogačnik
treba v bodoče bolj odločno reše- potrebe njenega prebivalstva "in in- 
vati to -vprašanje.« dustrije.
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Manj topov!
V pododboru, oziroma ožjem 

razorožitvenem odboru Združenih 
narodov v Londonu, niso prišli do 
sporazuma v zvezi s poizkusnimi 
eksplozijami z jedrskim orožjem.

Jugoslavija je že na lanskem 
zasedanju dala predloge, da bi ve
like sile skušale najprej doseči 
manjše sporazume, ki so trenut
no možni in to na onih področjih, 
kjer med njimi ni nesoglasij ali 
pa so ta med pogajanji bila od
stranjena. Na sedanjem zaseda
nju je delegat ZDA dal predlog, 
da bi Sovjetska zveza in ZDA 
zmanjšali število vojakov na 2,5 
milijona, Velika Britanija in 
Francija pa na 750.000. O tem 
zmanjšanju sedaj razpravljajo v 
tem ožjem odboru.

NAŠ PREDLOG
Naši diplomatski predstavniki 

v Londonu so se razgovarjali z 
delegati Združenih držav, Velike 
Britanije in Sovjetske zveze, da 
bi jim posredovali jugoslovansko 
gledanje na problem razorožitve 
in pojasnili naše lanskoletne 
predloge. V ožjem odboru za raz
orožitev so sklenili, da naj Indi
ja, Jugoslavija ter Norveška in 
Japonska, ki niso članice tega od
bora, dajo utemeljitve in pisme
na pojasnila glede svojih predlo
gov in pobud za razorožitev. V 
našem sekretariatu za zunanje 
zadeve živahno pripravljajo naše 
predloge v tej smeri.

DO SPORAZUMA BI
LAHKO PRIŠLO

Zgoraj omenjeno znižanje obo
roženih sil predstavlja razoroži
tev prve faze. Kakor vse izgleda, 
bo do te razorožitve, oziroma do 
sporazuma o njej, tudi dejansko 
prišlo, če se bosta obe strani spo
razumeli, da sta pripravljeni tudi 
nadaljevati z zmanjševanjem 
svojih oboroženih sil. V drugi fazi 
naj bi vse štiri dežele ponovno 
zmanjšali število vojakov. Prav 
o tem trenutno še ni sporazuma. 
Nekateri znaki kažejo, da bi s 
posredovanjem manj zainteresira
nih dežel do takega sporazuma 
lahko prišlo.

Razorožitev v prvi fazi pome
ni 10 odst. znižanje vojaških 
predračunov štirih velesil, raz
orožitev v drugi fazi pa nadalj
nje znižanje vojaških predraču
nov za novih 15 odst. Razoroži
tev po tem predlogu bi torej zna
šala 1 četrtino današnjih voja
ških predračunov, kar bi omogo
čilo štirim velesilam, da preidejo 
od dosedanjega tekmovanja v 
oboroževanju k tekmovanju go
spodarskih sistemov. V novih po
gojih bi bilo mogoče uresničiti 
široko zamisel Združenih narodov 
o gospodarski pomoči zaostalim 
in manj razvitim področjem sve
ta. Na ta način bi se zmanjšalo 
neskladje, Iti danes vlada med 
razvitimi in nerazvitimi deželami 
in Iti je eden od vzrokov za med
narodne spore in napetosti.

RAZOROŽITEV BI REŠILA 
VELIKO PROBLEMOV

Na sedanjem zasedanju vlada 
v nasprotju s prejšnjimi kon
struktivno in delovno vzdušje, ki 
vzbuja nade in upe, da bo prišlo 
do stvarnih zaključkov in spora
zumov, Iti bi imeli daljnosežne 
posledice ne samo na gospodar
skem področju teh dežel, ampak 
tudi v mednarodnih odnosih in 
mednarodnem položaju sploh. Tak 
sporazum bi bil največji prispe
vek k rasti medsebojnega zaupa
nja. To zaupanje bi omogočilo 
širše sporazume, usmerjene k 
mednarodnemu sodelovanju in 
miru.

B. Mikoš

Za naše kmetovalce
Uničevanje plevela s kemičnimi sredstvi
(Nadaljevanje in konec) V letošnjem letu bomo za zati-

če sejemo v žito deteljo, lucer- ranje uporabljati domača sredstva, 
no ali korenje, moramo žito prej
poškropiti in šele nato sejati te 
kulture, sicer bomo s škropljenjem 
uničili te rastline, če škropimo 
travnike, uničimo travniško kadu- 
ljo, podlesek, regrat itd., trpi pa 
tudi travniška detelja. Zato je tre
ba naslednje leto travnik dobro 
pognojiti s Thomasovo žlindro do
bro preležanim hlevskim gnojem preparata, doom je Deherban v 
ali kompostom. Detelja se bo hitro prahu. P,ri uporabi teh sredstev se 
obrastla, ruša pa bo čista. Kadar morajo ravnati po navodilih, ki se

ki so enakovredna uvoženim. Sred
stvo, ki ga izdeluje tovarna Zorka 
v šafocu, se prodaja pod imenom 
»Korovicid«. Za 1 ha je potrebno 
1—1,5 kg tega sredstva. Tudi to
varna Pliva v Zagrebu izdeluje 
sredstva za zatiranje plevela in si
cer Deherban, Deherban A in De
herban M. Zadnja dva sta tekoča

stala neprimerno več kot stane 
škropljenje. Upoštevati moramo tu
di to, da je delo opravljeno teme
ljiteje in da pletev ni prijetno delo.

Torej, kmetovalci, pričnite z na
prednejšim načinom tudi na tem 
področju.

Matija Zobec

PRED OKRAJNIM OBČNIM ZBOROM ZVVI

Za večjo moralno in materialno 
pomoč invalidom

Občinski občni zbori vojaških vojnih invalidov se v našem 
okraju bližajo h koncu. Skoraj v vseh občinah so že ocenili de
lo invalidske organizacije v preteldem letu in se pripravili na 
okrajno skupščino, ki bo 24. aprila v Kočevju.

Zbori so bili letos toliko po
membnejši, ker so delegati na njih 
razpravljali o delu in prizadevanju 
članov, ki sodelujejo v organih 
družbenega upravljanja pri ObLO. 
To sodelovanje je bilo v večini ob-

Urejeno skladišče suhe robe v Laščah

imamo v žitih ali travnikih zaple- 
veljene le posamezne površine 
(»otoke«), tedaj lahko poškropimo 
le te .površine z nahrbtno škropil
nico.

Najboljši uspeh dosežemo, če 
škropimo takrat, ko ima plevel 3

dobijo pri 
sredstev.

Kdor želi podrobnejša navodila 
za uporabo teh sredstev, naj se 
posvetuje še s kmetijskimi stro
kovnjaki.

Kmetovalec, ki ima na primer
do 6 listov, kajti kasneje, posebno 0,25 ha. posejanega prosa, bo za

škropil, če bi hoteli to delo opra
viti ročno, bi nas vsekakor pletev

v času cvetenja, so pleveli manj 
občutljivi napram herbicidom, ži
ta je najbolje škropiti takrat, ko 
so visoka 10—20 cm.

Na Kočevskem so pričeti upo
rabljati za zatiranje plevelov her
bicide prvič lansko leto. Na Kme
tijsko gospodarskem posestvu so 
škropiti 100 ha' ječmena, 100ha 
icvsa in 50 ha koruze in je bilo 
porabljeno za škropljenje teh po
vršin 980 kg hormonskih herbici
dov (Phanoxylen). če poleg tega članek pod naslovom »Za naše 
upoštevamo še ostale stroške kmetovalce«. V tem članku je ho- 
(škropljenje z Unknogom itd.) je tel pisec prikazati potrebe po po
stalo škropljenje 1 ha -površin otkr. novnem klasiranju zemljišč v Ko- 
1500 din. če bi -to delo vršili ročno, stelu, ker po njegovem sedanja kla-

Tam, kjer je še pred kratkim našega gospodarstva. Odkupuje 
nakupu posameznih -bila pusta in prazna visoka zgrad- vse vrste drobnih lesnih-galanterij- 

ba, je danes lepo urejeno skladi- škili proizvodov, od zobotrebcev, 
šče suhe robe. Bivši silos, kako-r vevnic, košarkarskih izdelkov, va
šo imenovati ljudje to zgradbo, je ljarjev in drugih koristnih kuhinj- 
OZZ Kočevje s svojimi investicij- škili pripomočkov, tja do škafov, 
skimi sredstvi leta 1954 preuredila čebrov in brent, 
v sodobno skladišče. Zgradba je v Ko obiščeš to skladišče, dobiš 
bližini železniške postaje Velike vtis, da si na veliki razstavi isuhe
Lašče, zato je omogočena hitra robe In lesne galanterije. Razno-
manipulacija z blagom. Skladišče vrstne stvari se ponujajo na lepo
suhe robe, Iti ga upravlja Gospo- urejenih policah. Prepričan sem,

ko dobi proti majhni odškodnini darska poslovna zveza Kočevje, da hi se v tem pisanem mozaiku
pri KZ, too to površino hitro po- odkupuje od kmetijskih zadrug in izdelkov, kakor so sita, cerfcarji,

zasebnih proizvajalcev suho robo igrače din vrsta drugih čudovitih
in ima važno vlogo v tej panogi stvari, nekaj našlo za še tako raz

vajeno gospodinjo. Naj pripomnim, 
da gredo tudi v tem skladišču za

škropljenje porabil 0,75 kg Pheno- 
xylena, kar stane okrog 115 din. 
Z nahrbtno škropilnico, ki jo lah-

bi stalo najmanj dvakrat toliko. 
Vedeti pa moramo, da s škroplje
njem plevel uničimo temeljiteje, 
kakor s pletvijo.

Znano je, da se pridelki na za- 
pleveljenih njivah pri hitro rasto
čih j arih posevkih zmanjšajo za 
15—20 odst., pri počasi rastočih pa 
celo do 75 odst.

Še o klasiranju zemljišč v Kostelu
Pred kratkim je izšel v Novicah matskih in prometnih sprememb v

našem kraju, ki naj (bi vplivale 
na klasifikacijo zemlje, če so te 
spremembe res nastale, so nastale 
vzporedno tako v višinskem, kakor 
v nižinskem predelu, -kar pa de
janskega stanja, o kvaliteti zemlje 
ne spremeni.

Nihče ne more trditi da za naš

čin zelo koristno in uspešno. Hitro 
so tudi reševali zadeve invalidske 
in socialne zaščite invalidov inSoj- 
nih vdov. Potrebo po tem so čuti
li tudi v Ribnici in Vel. Laščah, 
kjer nimajo svojih članov v svetih 
pri. ObLO. Nedvomno je, da je in
validska organizacija s svojimi 
1100 člani postala faktor, na ka
terega je v družbenem upravljanju 
treba računati, posebno pri sred
stvih, ki jih družba daje za za
ščito socialno ogroženim in za de
lo deloma ali popolnoma nesposob
nim državljanom. Sodelovanje v 
družbenem upravljanju je zato eno 
najvažnejših vprašanj, ki se. -bodo 
obravnavala na okrajnem občnem 
zboru.

V letošnjem letu bo verjetno 
sprejet tudi nov invalidski zakon, 
ki faa vskladll invalidsko zaščito z 
družbenim razvojem. Nastale bo
do precejšnje spremembe pri inva
lidskih dodatkih in zdravstveni 
zaščiti invalidov. Po dosedanjih 
predlogih bo invalidski dodatek 
odmerjen v razponu od 1000 do 
8000 din, glede na premoženjsko

»modo« in navajajo izdelovalce na stanje invalidov. Izven te-ga zako-

sifikacija zemljišč več ne odgovar
ja. Pri tem se sklicuje na spre
membo klimatskih in prometnih
prilik, kakor tudi na plačevanje naše razmere zemlja v ni-
davkoiv, ki jih po njegovem plaču
je nižinski krnet na račun višinske
ga.

Ne vem od kod je pisec članka 
črpal podatke o- spremembi kli-

žinskem -predelu ni najboljše vrste 
in to se ne da spremeniti z nobe
nim ponovnim Masiranjem zem
ljišč.

izdelavo takih izdelkov, kakršne 
zahteva sodobni trg.

V skladišču so zaposleni štirje 
uslužbenci, poslovodja pa je tov. 
Jože Grebenc, ki dobro pozna su
ho robo. Vse delo v skladišču 
opravljajo složno. V skladišču vla
da tudi vzoren red.

Marsikoga bo zanimalo-, kam gre 
vsa ta raznolika roba. Naj vam na 
kratko odgovorim: skladišče od
daja in razpošilja suho robo po 
vsej državi do -Skoplja. Skoro v 
vseh mestih in večjih krajih naše 
države prodajajo Izdelke naših

Predelava sadja
Pri nas predelujemo sadje, ki ni »Kmečka knjiga« v Ljubljani po- 

primerno -za uživanje v svežem sta- sebno knjižico »Predelava sadja v 
n ju ati pa ga ne moremo proda- brezalkoholne pijače«, ki jo je na- 
td, navadno v slabe vrste alkohol- pisal strokovnjak za ta vprašanja 
nih pijač, Te pijače smo nekako Franjo Kafel. Knjižica ima na- 40 
prisiljeni izpiti doma, ker jih nihče straneh poleg uvo-da še naslednja 
noče kupiti. Ce bi pa predelati to poglavja: Splošno o sadnih soko- 
sadje v brezalkoholne pijače, bi re- vih — Najprimernejše sadje za 
šili ogromne količine sadnega slad- sokove — Cista steMenica in do- 
korja, ki nam ga tako zelo manj- ber z-amašek — Priprava sadja —- 
ka. S proizvajanjem alkohola uni- Preprosto vkuhavam je sokov v ste- 
čujemo domač sladkor, obenem pa Menice —- Vkuhavanje in stertiM- 
sladkor uvažamo iz inozemstva za ranje — Baumanov pasterizator -—

Očitek, da plačuje davek nižinski g? Zado^$[ Vem°’ 80 Z
Naš obisk v s-Madišču suhe robe 

v Velikih Laščah je pri kraju. Go
spodinja! Gospodar! Kadar te bo 
pot zanesla v Velike Lašče, si mi
mogrede oglej še »silos«, to naj
večje skladišče suhe robe.

drag denar, ki ga moramo poleg 
-tega plačati v devizah.

Organizacija predelave raznega 
sadja v brezalkoholne sokove je tu
di ena od nalog naših kmetijskih 
zadrug. To predelavo lahko orga
niziramo skupno- v okviru zadruž
nih obratov a-li pa pri posameznih 
kmetijskih gospodarstvih. Da bi se

Sadni sokovi v sodih — Razpoši
ljanje sokov za potrošnjo. V knji
žici je tudi 15 ilustracij. Knjižici 
na pot je napisal tudi dr. Jože Po
trč prispevek o važnosti predelave 
sadja v brezalkoholne pijače. Cena 
knjižice je 60 dinarjev, dobi se V 
vseh knjigarnah ter pri založbi 
»Kmečka knjiga«, Ljubljana, Mi-

to delo olajšalo, je izdala založba klošičeiva- c. 6.

Pred volitvami delavskih svetov
Nadaljevanje s 1. strani 
vilnosti oziroma pomanjkljivosti in 
damo DS mesto, ki mu .pripada. 
Vloga DS pa ni samo -v podjetju, 
temveč tudi izven tega kroga, še 
vse premalo opažamo, da bi se DS 
zanimali kako se uporabljajo sred
stva, ki jih je prispevalo njihovo 
podjetje v njihovi občini. Premalo

ba tečaje, kjer bodo člani DS do
bili osnovno znanje o1 vlogi, ki naj 
jo ima DS pri upravljanju v pod
jetju. Potrebno bo tudi sklicevati 
predsednike DS na skupna posve
tovanja, -kakor je bilo to v Kočev
ju in Ribnici.

Delavske svete podjetij našega 
okraja bo zastopalo na kongresu

je povezave med podjetji, zadruga- DS sedem delegatov. Pri izbiri teh

kmet na račun višinskega, nika
kor ne drži in to iz naslednjih raz
logov:

V -bivši Jugoslaviji je višinski 
kmet plačal od 80 do 120 din dav
ka, dočim je kmet iz nižinskega 
predela plačal od 500 do 600 din 
davka letno, kar pomeni petkrat
no razliko. V letu 1956 je plačal 
hribovski kmet od 9000 do 12.000 
din davka, nižinski pa od 20.000 
do 25.000 din, kar pomeni dva
kratno razliko (ti podatki veljajo 
za večje kmete). Iz navedenega je 
razvidno, da očitek pisca ni v skla
du z dejanskim stanjem. D-o tega 
razmerja v plačevanju davkov je 
prišlo leta 1955, ker se je davek 
višinskemu kmetu za slabše razre
de zemlje zvišal, dočim se je -v ni
žinskem predelu na boljše razrede 
znižal.

Donos poljskih pridelkov in sa
dovnjakov je odvisen o-d trudapol- 
nega in umnega gospodarjenja 
kmetov samih, tako v nižinskem 
kakor v višinskem predelu. Zaradi 
mnogo boljših klimatskih prilik v 
nižinskem predelu je v obronkih 
(steljnikih in visečih legah) mnogo 
bolj ugodno gojiti sadovnjake, ka
kor pa v višinskem predelu. Od
visno je to od samih kmetov, last
nikov teh zemljišč, kako bodo te 
ugodnosti uporabili in se jih po- 
služiti. Kmet, ki si je doslej za
sadil sadno drevje, bo na- vsak na
čin od njega ime-1 tudi dohodke v 
ugodnem letu, tako v višinskem, 
kakor v nižinskem predelu, Isto 
velja tudi za donos na zamočvirje
nih zemljiščih. Ugodnost za izsuši-

ZBOR V SODRAŽICI
Pre-d kratkim je bil v Sodražici 

občni zbor ZVVI, na katerem so 
pregledati svoje dosedanje delo. Iz 
poročila je bilo razvidno, da je v 
občini 68 članov ZWT iz obeh sve
tovnih vojn. Občinski odbor se je 
živo zanimal za politična in mate
rialna vprašanja ter pri tem tesno 
sodeloval z ObLO in Svetom za so
cialno skrbstvo. Vsi člani Zveze so 
člani SZDL in se udejstvujejo v 
raznih množičnih organizacijah.

Delegati so izvoliti nov občinsM 
odbor Zveze in delegate za okraj- moralno 
no skupščino z željo, da bi bilo 
delo -bodečega odbora prav tako 
plodno kot 'doslej.

na bodo najbrž še vedno ostali 
bole-zensM invalidi NOV, ker me
rodajni forumi trdijo, da je danes 
težko ugotavljati, kdaj je bolezen 
nastala. Pri prevedbah invalidov in 
vdov po novem zakonu in skrbi za 
otroke padlih -borcev bo morala so
delovati posebno Zveza vojaških 
vojnih invalidov.

Veliko težav nastaja pri zapo
slitvi invalidov, oziroma njihovi 
prekvalifikaciji. Danes se je že ne
kako ustalilo mnenje, da so inva
lidi le vratarji, nočni čuvaji itd. 
O tem, da jim take službe ne 
ustrezajo, da je nočno delo sploh 
prenaporno za invali-de, ni potreb
no pas-ebej govoriti. Okrajni odbor 
ZWI je začel zbirati podatke o 
zaposlitvi invalidov in bo skušal, 
vsaj -pri mlajših, vzbuditi željo, da 
se usposobijo za poklic, ki bo pri
meren njihovi fizični in umski 
zmogljivosti. Materialnih težav ne 
bo, saj je organizacija zagotovila 
potrebna sredstva za ves čas pri
učit ve v novem poklicu. Neosoo- 
vane so torej trditve nekaterih na
ših članov, da družba invalidlcm ne 
daje dovolj, saj ni vedno vse od
visno od finančne .pomoči.

Za 4. julij — Dan borcev — bo 
medokrajno tekmovanje invalidov 
v streljanju in šahu. Potem bomo 
začeti tudi s športno rehabilitacijo 
invalidov v okraju. S takim delom 
bo v bo-doče invalidska organizaci
ja nedvomno dosegla večjo uvidev
nost pri komunalnih organih, da ji 

in finančno pomagajo, s 
čimer se doslej ne moremo najbolj 
pohvaliti.

Stane Repar

Na Robu so imeli predavanja
V Rabu smo imeli strokovna in 

kmetijska predavanja in sicer od 
5. februarja do 19. marca dvakrat 
na teden po 4 ure. Predavalo je 
več strokovnjakov. O sadjarstvu 
je predalval Janez Mrhar. Predava
nje je ponazoril s skioptičnimi sli-

Inž. Anton Zorc je v predava
nju o živinoreji nakazal pot za 
uspešno vzrejo živine. Predaval je 
tudi o gnojenju travnikov in dru
gem in je svoja izvajanja podkre
pil s sMoptičnimi slikami. Zorko 
Vuketič, živinozdravnik, nam je

kami. Janez Zobec nam je razložil govoril c raznih živalskih bolez

ni! in ObLO v mejah občine. Pred
stavniki DS, ObLO, zadrug in raz
nih svetov pri ObLO, naj bi se 
večkrat sestajali in obravnavali 
probleme, M so vsem skupni.

Od dobrih priprav za volitve in 
za kongres DS bo odvisno tudi na
daljnje delo DS in njihovo -uveljav
ljanje, članom DS bo treiba nuditi 
več izobrazbe. Organizirati ho fcre-

de-legatov moramo stremeti za tem, 
da bomo izbrali res take ljudi, ki 
ne bodo zastopati samo ozkih ko
risti s-vojega podjetja, ampak bodo

pomen kvalitete zemlje, -gnojenje 
in kolobarjenje ter odbiro semen. 

Inž. Slavko Volk je zanimivo

Itd.

tev so nižinski kmetje za dalj ča- predaval o pridelovanju semen, zla
sa zamudili, ker so možnost za iz- krompirja. Tudi inž. Anica 
sušitev v letu 1954 cdMonili. Knolova je v predavanju o

Po mojem bi bilo bolj umestno povedala marsikaj poučnega.
imeli pred seboj koristi nas vseh. nižinskega kmeta podpirati v -tem, dte, je le, da ni bilo na predavanju 
Zbor proizvajalcev naj bi nudil DS da si izsuši zamočvirjena zemljišča naših žena, ker -bi bilo zanje to 
več pomoči, pa tudi na svojih za- in da se pristopi k kcmisaciji (vlo- predavanje najbolj koristno. Inž. 
sedanjih naj bi imel večkrat na žitvi) zemljiških površin, kar bi bi- Mira Bižalova nas je poučila o za- 
dne-vnem redu vprašanje DS in de- lo mnogo bolj, koristno. ’ ščiti rastlin, razkuževanju semen,
lavskega upravljanja. -žem Alojz Jurkovič uničevanju plevela in o -drugem.

nih, kako jih preprečujemo 
Predavali so še tovariši:

Slavko Purkairt, ki nas je sezna
nil z nekaterimi uredbami o go
zdovih, negi in gojitvi gozdov, o 

molži gozdnih taksah itd., dr. Leon Me
jač, M je predaval o raznih bo
leznih, kako si obvarujemo zdrav
je in druge poučne stvari., Stane 
Ocepek, tajnik OZZ, M nam je go
voril med -drugim o raznih zadruž
nih vprašanjih, vlogi KZ itd.

O. R-

Ško-

O zobni gnilobi
Naša prehrana je sestavljena iz 

beljakovin, maščob, ogljikovih hi
dratov (škrob, sladkor), vitami
nov, mineralnih snovi in vode. 
Medtem ko nam vode v prehrani 
skoraj nikoli ne manjka, je ma
ščob in ogljikovih hidratov dosti
krat celo več, kot bi bilo potrebno 
in zdravo. Primanjkuje pa mnogo
krat beljakovin, še prav posebno 
pa vitaminov in mineralnih snovi. 
Ob pomanjkanju vitaminov se telo 
ne more normalno razvijati, ker so 
vitamini -neke vrste regulatorji na
še presno-ve. Za razvoj zo-bovja je 
vsekakor najvažnejši vitamin D, ki 
je eden glavnih činiteljev, da ure
ja promet kalcija v telesu, če te
ga vitamina ni dovolj, se kmalu 
opazi padec kalcija v kosteh in v 
zobeh. Pojavi se značilna bolezen 
rahitis. Kosti postanejo mehke in 
se -rade krivijo, na kronah zofo, ki 
se takrat razvijajo, pa nastanejo 
grdi defekti v obliM luknjičastih 
razjed. V teh defektih se v naj
krajšem času razvije zobna gnilo
ba. Pravilna prehrana matere v 
času nosečnosti je prav posebno

važna tudi za mater samo. Plod 
se v njenem telesu obnaša kot par 
razit in brezobzirno jemlje od nje 
vse, kar za svojo rast potrebuje. 
Le pri težjih obolenjih matere je 
opaziti, da zobovje v zametku ni 
dovolj kalcificirAlo in je zato- sla
bo odporno. Drugače pa je pri no
sečnici. Ker mora oddajati otroku 
vse potrebne snovi, poleg te-ga pa 
skrbeti tudi zase, se zelo poveča 
potreba po hrani, posebno beljako
vinah in mineralih, če tem pove
čanim potrebam ni zadoščeno, na
stane v njenem telesu primanjk
ljaj, kajti kot smo rekli, plod vza
me vse, kar rabi za svojo rast. če 
torej mati ne dobiva s svojo hra
no dovolj kalcija, ni s tem priza
dela samo otroka, ampak tudi sa
mo sebe. Njene kosti se omehča
jo, pirav tako pa tudi zobje, ker 
se je odstotek mineralov v njih 
zmanjšal, če temu zaradi noseč
nostnih tegob dodamo še zmanjša
no skrb za nego zobovja, pa še 
praznoverno mišljenje, da se v tej 
dobi zobje ne smejo zdraviti, po
tem nam je razumljivo, zakaj pri

večini nosečnic opažamo porast 
zobne -gnilobe.

Popolnoma drugačna situacija 
pa nastane v trenutku, ko otrok 
zagleda beti dan. Do tega časa je 
za njegovo rast skrbela narava sa
ma, sedaj pa je nebogljenček pre
puščen na milost in nemilost svo
ji okolici. Tu se začne tisto najbolj 
odločilno obdobje razvoja otrokovih 
zob. Tu matere zaradi nevednosti 
največ grešijo, ko z napačno vzre
je ustvarjajo vse pogoje, da bo 
njihov miljenček čim prej postal 
zobni invalid. Ko otrok pride na 
svet, se v načinu njegove prehra
ne izvrši prava- revolucija. Prvič 
s svojimi pljuči zajame zrak in z 
njim neofohedni kisik in -prvič upo
rabi svoja prebavila, ko ga mati 
pristavi k prsim. Tu pa se mora
mo -ustaviti, kajti vsiljuje se nam 
vprašanje, koliko mater sploh še 
doji otroke, žal vedno manj. Vse 
preveč se je med njimi razpasla 
komoditeta in vedno več jih je, M 
iz želje po čim lagodnejšem življe
nju odtegujejo svojemu otroku ta 
prvi in največji zaklad, ki so mu 
ga dolžne dati na pot v življenje. 
Tako zavestno ustvarjajo bodoče 
bolehneže, dovzetne za vsa mogo
ča obolenja, tudi za zobno gnilobo. 
Tl bolehneži bod-o skozi dolga leta

njim, okolici in celotni družbi v ve
liko breme.

Zakaj je dojenje tako zelo važ
no za razvoj zobovja in telesa 
sploh ? Zato, ker narava zahteva, 
da se vsak -organizem hrani s ti
sto hrano, za katero je prilagojen. 
Kravje .mleko je ustvarjeno za te
leta, otrok pa bo pravilno uspeval 
edinole ob materinih prsih. Razlika 
v sestavi materinega in kravjega 
mleka je tolikšna, da postane ta
koj razumljivo, zakaj so zalivanč- 
ki na splošno bolj dovzetni za bo
lezni. Kravje mleko ima predvsem 
več beljakovin in mineralov ter 
precej manj sladkorja kot materi
no. Poleg razlike v količini so pa 
'tudi razlike v kemični Sestavi, zla
sti beljakovin. Te so pri kravjem 
mleku za dojenčka zelo težko pre
bavljive. Razen tega je kravje 
mleko -cesto inficirano; -od tod naj
večkrat izvirajo pogoste prebavne 
motnje zalivančkov. Omenim naj 
še, da je materino mleko tudi na 
vitaminih mnogo bogatejše kot 
kravje. Res je, da se kravje mle
ko, predno se uporabi za zaliva
nje, primerno razredči in z razni
mi dodatki nekoliko prilagodi po
trebam otroka. Vendar -po svojih 
kvalitetah še zdaleč ne dosega na
ravne prehrane. Da je to res, nam

pričajo dejstva iz vsakdanjega živ
ljenja: zalivančki po o-dpomosti
proti bolezni daleč zaostajajo za 
naravno hranjenimi otroci. Tudi 
njihova telesna zgradba je često
krat zelo slabotna, umrljivost zaii- 
vančkov je petkrat večja kot na
ravno hranjenih otrok, glede zobne 
gnilobe pa so statistike pokazale, 
da je pri njih za 25 odst. bolj raz
širjena, kot pri dojenih otrocih. V 
času dojenja- postane žrtev nepra
vilne prehrane v prvi vrsti otrok 
in šele potem mati. Ako mati s 
hrano ne dobi dovolj kalcijevih so
li, pade količina kalcija tudi v mle
ku in zato takoj trpi dojenčkov 
razvoj. Seveda se pri dojenju izčr
pavajo tudi kalcijeve zaloge ma
tere, a ne v toliki meri kot v no
sečnosti. Na dojenčkovem zobov
ju, M se takrat razvija, pa se po
manjkanje kalcija pokaže v slabo 
zaspnenih conah v sMemini in d-en- 
tinu. Taki zobje bo zelo slabo od
porni proti gnilobi in ji navadno za
padejo že kmalu po izrastu.

Dojenje pa je važno tudi za rast 
in pravilni razvoj čeljustnih kosti. 
Vsaka- mati ve, da mleko ne teče 
kar samo iz prsi, ampak se mora 
dojenček krepko truditi, da dobi 
svoj obrok. Čestokrat je malček po 
obroku tako utrujen, da dobesed

no oma-ga in v trenutku zaspi. Pri 
tako napornem sesanju se žv-ekal- 
na muskulatura krepi, s tem se pa 
pospešuje tudi rast čeljusti, da 
imajo potem zobje dovolj prosto
ra in se lahko razvijejo pravilni 
zobni loki. Kako pa je s tem pri
zalivančkih ?

Prsno bradavico jim na-domestu- 
je gumijasti cucelj. In kaj nare
dijo naše mamice? čim večjo od
prtino v cuclju, da se mali revček 
ja ne bo mučil pri jedi. Skrbna 
mamica ga res dobesedno zaliva z 
-oslajenim mlekom. S tem je mati 
ljubljenčku res prihranila vsak 
najmanjši trud, pri tem pa je tu
di poskrbela, da bo njen sinko si
gurno dobil nepravilno razvite če
ljusti. Ako dojenje res ni mogoče, 
naj mati naredi vse, kar more, da 
bo hranjenje zalivančka tudi kot 
akt kar najbolj podobno dojenju, 
to je, da se otrok tudi pri tem na
činu hranjenja utrudi, da svoj ob
rok tako rekoč zasluži. To dose
žemo predvsem s pravilno držo in 
s pravilno preluknjanim cucljem 
iz katerega mleko ne sme teči, am
pak naj samo kaplja. Na tak na
čin bomo dosegli, da se bodo tudi 
žvekaina muskulatura in čeljustne 
kosti zalivančka krepko razvijali.

Nadaljevanje prihodnjič
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NOGOMETNA TEKMOVANJA NAŠIH MOŠTEV 

Partizan osvojil obe točki
Iz spominov na slavne dni

LESTVICA
Rudar 11 9 1 1 57:17 19
Črnomelj 11 9 0 2 47:24 18
Partizan A 11 8 1 2 35:21 17
Elan N. m. 11 5 2 4 21:14 12
Škofljica 11 4 2 5 26:24 10
Partizan B 11 4 2 5 16:29 10
Grosuplje 11 1 0 9 10:41 2
Ribnica 11 0 0 11 7:48 0

Enajsto kolo dolenjske nogometne družine je prineslo Koče
varjem eno zmago, eno neodločeno in eno izgubljeno igro. Par
tizan A je doma zmagal proti Grosupiju 7:1, Partizan B je igral 
doma neodločeno 3:3 proti Škofljici, Rudar pa je moral prepu
stiti obe točki Belokranjcem in je izgubil z rezultatom 5:4.

PARTIZAN B : ŠKOFLJICA 3:3 
(2:1)

Partizan B (mladinci) ni bil nič 
manj uspešen kot Partizan A, saj 
je igral proti Škofljici, ki je odvze
la1 preteklo nedeljo Partizanu A na 
domačem igrišču eno piko in ga s 
tem postavila na tretje mesto na 
lestvici.

Vrstni red, ki ga prikazuje tabs- Napad v postavi Polh, Baštar, 
la, bo po vsej verjetnosti ostal tu
di’ ob zaključku dolenjskega nogo
metnega prvenstva z večjo dife
renco golov. Prihodnja nedelja bo 
na zelenem polju najbolj zanimiva, 
ko se -bosta spoprijela domača ri
vala Rudar in Partizan, če to Ru
darju uspelo odvzeti Partizanu obe 
točki, bo prvak in se bo kvalifici
ral za nadaljnje tekmovanje v 
Slovensko-primorsiki ligi. V Novem 
mestu to nekaj podobnega, ko se 
bosta spoprijela Bela krajina in 
Elan.

PARTIZAN : GROSUPLJE 7:1 
(4:0)

Preteklo nedeljo je Partizan na 
igrišču ob Rinži temeljito odpravil 
svojega nasprotnika s 6 goli razli
ke. Povratno srečanje je bilo še 
bolj uspešno kot preteklo leto v

Ivanetič, Krgin in Hočevar, je igral 
kot po »žnorci« in so goli padali 
tako, kot se spodobi za dobre 
igralce. Prvi polčas se je zaklju
čil z dvema efektnima goloma za 
domače.

V drugem polčasu so gostje' vse 
močneje pritiskali na domača vra
ta, ki jih je uspešno čuval prav 
dobri Pečnik in izenačili 2:2. Iz
enačenje je še bolj razgibalo do
mačine, ki so izvedli več lepih ak
cij; najboljša je bila, ko je Ivane
tič z 18 m potresel mrežo gostov.

V obrambi je bil prav dober Na
gib, ki je uspešno čistil vse nevar
ne situacije pred domačimi, vrati.

V. P.

Heroja Jožeta Šeška ni mogoče pozabiti
Točnega datuma prvega sreča

nja z njim se ne spominjam. Bilo 
pa je leta 1939 in menda je šlo 
poletje h koncu. On sam me je po
klical na sestanek. Ne da bi se 
oziral, sem stopil iz ozke Kočev-

foilo treba,. Da je bil -profesor vi
sokih umskih in moralnih kvali
tet, smo že vedeli, o njegovem ma
terialnem življenju pa sta mi glas
no govorila njegova- siromašna ob
leka jn skromno podstrešno- stano-

Ske ulice v -tesno delavnico čevljar- vanje. Vse to bi lahko imenoval z
ja Bradača. Še predno sem utegnil 
do kraja izreči dogovorjeni spo
znavni znak, se je izza zavese pri 
stranskih vratih p-rikazal Jože, mi 
ponudil v pozdrav svojo drobno 
roko in me povabil s seboj.

Priznati moram, da me je to 
prvo snidenje precej zmedlo. Zde
lo se mi je vse preveč preprosto. 
Skozi možgane so mi šinili strogi 
predpisi o medsebojnem spoznava-

eno besedo, ki se ji pravi »rev
ščina«.

Tudi to sem že pozabil, kako 
dolgo sem tedaj govoril z njim. 
Na njegovem stanovanju pravza-

prihajal in se vedno dalj časa za
drževal. Iz svojih bivališč je vodil 
razne akcije. Tudi stalne stike s 
partizansko ribniško četo je vzdr
ževal.

Tu sem ga tudi stalno Obisko
val, se marsikaj od njega nau-čil 
ter ga spoznaval. Neprestano sem 
občudoval njegovo preprostost, 
iskrenost, delavnost, skromnosti, 
poštenje. Toda tudi marsikatero 
grenko sem slišal, ki je pa bila v

sem šel kct omotičen. Vračal sem 
se z občutkom človeka, ki je moč
no zaostal za ljudmi, ki so že to
liko dali za ideale, za katere smo

______ ____________ se mi šele ogrevali. Toda čutil sem
n tu spomnil sem -se na konspira- nepopisno voljo hitreje stopiti po 

J ’ - poti, ki sem si jo izbral. Kako
rad bi Šeška še poslušal, pa je 
moral ta dan že drugič na, poli

cijo in na razna druga nepisana, 
toda zakonita, pravila, ki so zago
tavljala varnost. Vse to pa je bilo 
tedaj v m-oj-ih očeh močno okr
njeno'.

Na kratko mi je označil pot do

Nogometno moštvo Partizana (A) Kočevje

Prvi in nezasluženi poraz Rudarja

Grosupiju, ko je 'bilo 6:1.
Domačini so si osigurali zmago 

že v 30. minuti igre, ko je bilo

»BELA KRAJINA« : RUDAR 
5:4 (1:2)

V nedeljo 7. aprila je bilo na 
stadionu v Črnomlju nogometno 
srečanje med »Belo krajino«° „ _ tol taUdlLLje liicui jYicLjiuvss j-u , . j-rj-irn/tna T-zirripnrvtat n tim tp ihi- QOtSO, Vtuiucti UUVUlJ pumeniGA.,« * toe iviiiz*ejii toiiiLi get »jjmocvcu-i,L t Rudarjem iz Kočevja. Pomeriti sta fa VšeiTborbenost in skrajna to- je začel brž sva bila pri stvari, vsakogar je vedel odgovor vsako-popustili, trikrat pa se je še vse- ^ __ ____________

eno potresla, mreža gostov. Edini gg j>01.j_)-a, -gat prvo mesto Dolenjske, 
gol, ki so ga »skuhali« gostje, je igrišču se je zbralo okrog 500 
padel po zaslugi Cveka, ki se je go z -burnim navijanjem
^ral z žc-go. podpirati domačine. Igra je bila

Izreden dan je imel v napadu Pl- raaj)Urijiva, toda -lepa; pokvariti so 
oo, ki je kar šestkrat totresel mre- ^ gledaici z nešportnim vedenjem.

Tekma je bila ostra in napeta 
ter enakovredna — z rahlo pre
močjo Rudarja v prvem in Bele 
krajine v drugem polčasu. Obe mo
štvi sta igrati odprto- igro. Bolj

bi
la všeč 'borbenost in skrajna po
žrtvovalnost obeh moštev. Take 
tekme na Dolenjskem še nismo vi
deli.

Sodnik Krušnik je sodil dovolj 
■dobro; dovoljeval je ostro igro in 
je spregledal nekaj rok. Rezultat 
bi bolj ustrezal, če bi bil neodločen,

njegovega stanovanja in mi še nar- 
ročil, naj ga počakam kar v kuhi
nji. čevljarju pa, ki je za hip pre
nehal s šilom ter me samo mimo
grede po strani pogledal, je naro
čil: »Tale se bo oglasil večkrat 
pri tebi.«

Čeprav je imel daljšo pot kakor 
jaz, me je že čakal doma. Kakor 
Bradača, tako tudi njegove mate
re, ki je navidez brezbrižno sedela 
pri štedilniku, moj obisk ni prav 
nič iznenad-il. Očividno so bili ti 
ljudje vajeni takih -gostov.

»Prostora, kot vidiš, nimamo 
dosti, vendar dovolj za pomenek,«

prav prvič in zadnjič. Na .postajo resnici dobronamerna, tovariška in
---- x_i ---- — ir,— x_i —— predvsem vzgojna. »Kaj si znorel,

kaj ti vendar pade na pamet,« me 
je nekoč nahrulil, ko sem mu 
predlagal, da -bi se mu spodobila 
topla suknja, ki jo je zares rabil. 
»Na tiste mislite malo bolj, ki so 
zunaj na snegu,« mi je mahal s 
prsti pod nosom, kazal proti Veli
ki gori in si vedno znova poprav
ljal očala. Jopice pa, ki sem mu 
jo prinesel, je bil pa vseeno vesel 
in jo je po dolgem ogledovanju, na 
moje še večje veselje, končno le 
oblekel.

Ne samo drobne epizode, vsa 
njegova osebnost se je tesno spo
jila z menoj in prepričan sem, da 
je močno vplivala tudi na druge, 
ki so ga poznati in delali z njim.

cijo, kamor se je hodil »predstav
ljat«, kot je temu sam rekel.

Pozneje sem se srečaval z njim 
bolj pogosto. Imel sem priliko spo

ne samo človeka z globoko
tovariško toplino, temveč tudi re
volucionarja z obširnim znanjem 
marksistične ideologije, Nikoli ne 
bom pozabil seje Okrožnega par
tijskega komiteja v Stari cerkvi.
Brez odmera smo ves dan sedeli Ob petnajstletnici njegove smrti bi
v kleti. Sekretar Šeško je govoril 
z vsemi o nalogah rudarjev in nji
hovi borbi za večji zaslužek, o-ak
cijah lesnih delavcev na Rudeže- 
vl žagi, organizacijskih ukrepih na 
ribniški opekarni, o propagandnem 
delu, o zunanje in notranjepolitič
nem položaju in kdo ve o čem še. 
Vse križem smo ga spraševali, za

mu rad dal kaj več, kot ta skrom
ni prispevek. Več smo mu dolžni.

Da, Cirila — kot smo ga klicali 
kot ilegalca, ni mogoče pozabiti, 
kot ni mogoče pozabiti vseh težkih 
in velikih dni.

Vinko Mihelič

Presenečen sem ga poslušal in se 
potihoma čudil, ko me je spraše
val -o vsakem posebej od nas, pe
tih komunistov ribniške partijske 
organizacije. Za vsakogar je ve
del, kakšne naloge ima in kako 
jih opravlja. Zanimal se je tudi za

SPOMENIK V VELIKIH 
POLJANAH

Krajevni odbor ZB na Velikih 
Poljanah bo letos postavil padlim

too TLstvti domačinov n^j v“S5 Zmago domačinom je med ^^Sk**"* ^
slabih mest, ki' jih to treba v tek
mi proti Rudarju izpolniti. Doma
čini so igrali učinkovito igro dol
gih pasov in preko kril hitro osva
jali teren.

minuti so pSTv<^tvt Bratocl T'dmgm "TtoTje^edal

OBVESTILO VSEM ŠOLAM

ustavljali žogo kar z rokami,
-da sodnik ni piskal. Nekaj minut 
pred odmorom je bil poškodovan 
Taslaman, ki je s težavo nadalje
val z igro v drugem polčasu.

V začetku drugega polčasa so

premišljenost gostov 
to_ polčasu.

drugem O sebi je povedal zelo malo in 
N. J. le redkokdaj. Sicer pa mu tega ni

Dan mladosti v Sodražici

mur je znal svetovati. Znal je 
vzbuditi zanimanje, tako da ni bi
lo nikomur mar za počitek, čeprav 
smo ga bili potrebni, zlasti rudar
ji, ki jih je v nočni izmeni čaka- borcem in žrtvam fašističnega te
lo naporno delo. rorja lep spomenik. Odbor je med

Neke noči pa sem ga zaman ce- prebivalci razpisal anketo, kje naj 
le ure čakal na »javki«. Par dni bi stal ta spomenik. Do sedaj sta
kasneje sem prejel njegovo dopis- dve zamisli: prva, da bi stal spo*
nico s pozdravi iz koncentracij- menik na šolskem vrtu na Velikih 
skega -taborišča. Vrnil se je šele Poljanah, druga pa:, naj bj stal 
tik pred kapitulacijo stare Jugo- spomenik ob gozdni poti Iz Ortne- 
slavije. Toda odslej je živel jlegal- ka na Poljane na »ovinku«, kar
no skoraj v vseh krajih tedanje- bi bilo bolje, vendar naj povedo
ga kočevskega območja. Prve -dni ljudje v anketi zadnjo besedo. Mne
nj egov eg a bivanja v Ribnici sem go materiala bodo prispevali članiv

V nedeljo 7. aprila je imelo dru- v medsebojnem tekmovanju tudi mu preskrbel stanovanje, ali bolje ZB brezplačno. Pomagati bodo tu-
štvo TVD »Partizan« Sodražica se- igralci namiznega tenisa in sicer rečeno skrivališče, kar pri nas. di s prostovoljnim dedom. Tudi eko-

V zvezi z razpisom pionirskega rudarjT^liekaj ^Tp^mstilL Po- jo, kjer so pregledali dosedanje de- mladinci in pionirji. Najboljši trije Ker so ga zasledovali sprva oku- nomija Ortnek bo prispevala ma-
vrh tega so naredili še dve majh- lo in se pogovorili o organizaciji tekmovaiti vsakega tekmovanja patcraki hlapca, pozneje pa hnh terial za spomenik. Pričakujejošahovskega tekmovanja se obve

ščajo vse šole, da izvedejo odred
ila tekmovanja v smisl-u prejete 
okrožnice. Ker too treba kmalu za
četi s pripravami za okrajno pr
venstvo, naj dole sporoče rezultate 
odredniii tekmovanj referentu za 
mladinski im pionirski šah pri OSO 
tov. Moharju p. Fara pri Kočevju.

ni napaki pred vrati gostov — dva tekmovanj za »Dan mladosti«, 
gola — in domačini so [biti v vod- Sprejeli so sklep, da bodo za »Dan 
stvu s 3:2. Rudar se je hitro uprl mladosti« 18. maja priredili tek- 
-akcijam domačinov ih začel s silo- snovanje mladincev v tekih na 500 
vlitim protinapadom. Žoga je iz ve- .metrov in pionirjev na 80 m. * 
liko naglico padala iz polja v po- maja pa
1 - — -—‘ *---------------------------- — ; lxnvim< ilr/'ll OIC!

19.
pa bodo tekmovali mladinci-

lje im tempo igre se je proti koncu 
vedno večal.

bodo prejeti lepe knjižne nagrade. 
Vsa ta. tekmovanja bodo obenem 
tudi v počastitev občinskega praz
nika Sodražice, ki bo 25. maja.

Na sc ji so se pogovorili tudi o 
udeležbi članov (»Partizana« So-

OBVESTILA
KOČEVJE biča 29 — dečka Jankota;

Rodile so: Hal as Antonija, gor Lucija, gospodinja iz Ribnice 124 
sp:dinja iz Dolnje Brige 2 ■— deč- — deklico Marijo; Prijatelj Pavli- 
ka Jožeta; Vukan Julijana, gospo- na, gospodinja iz Sušja 19 — de
dinja iz Kočevske Reke -— dečka klico Ivanko.

Srečnim staršem čestitamo! 
Poročila sta se: Prijatelj Janez, 

delavec iž Dolenjih Lazov 26 (27 
let) jn Ambrožič Pavlina, delavka 
iz Sušja 19 (22 let).

Srečnima zakoncema -čestitamo! 
Umrla je Klun Angela, gospodi

nja iz Goriče vasi 87 — stara 48 
let.

kciles-irji na progi, -ki bo dolga okr. dražica na okrajnem zletu »Parti- 
8 km. Tega -dne se bodo pomerili zana« v Ribnici. Računajo, da bo

do sodelovati v prostih -vajah, na
miznem tenisu, kolesarjenju in tek
movanju z zračno puško. Pogovo
rili so se še o tem, da bodo v krat
kem uredili prostor oziroma igri
šče za odbojko ter nabavili mrežo 
in žogo za odbojko.

»Partizan« v Sodražici je dobro 
zastavil svoje delo. Vendar v nje
govih vrstah vse -premalo sodelu
jejo delavci jz sodraških podjetij.

Janeza.
Srečnim staršem čestitamo!
Poročili so se: Markovič Franc, 

miličnik iz Kočevja, Ljubljanska c. 
5 (27 let) in Jelovšek Terezija, de
lavka iz Rudnika 26 (25 -let); Ora- 
žem Ludvik, mizar iz Lipovca 8 
(23 let) in Ceglar Amalija, delav
ka iz Koblerjev 10 (22 let); Škuf
ca Henrik, delavec iz Kočevja, 
Tomšičeva 6 (24 let) in Požun An
gela, delavka iz Kočevja, Tomšiče
va 6 (17 let).

Srečnim zakoncem čestitamo!
Umrl je Bauer Ivan, kmet iz 

Kuželja- H — star 55 let.

VELIKE LAŠČE
Rodili sta: Mišič Angela, gospo

dinja iz Sela pri Robu — deklico 
Ireno; Cimperman Štefanija, go- 
spodmja iz Sela deklico Jožefo.

Srečnim staršem čestitamo!
Poročili so se: Lenič Janez, zi

dar iz Ljubljane (27 let) in Klan
čar Matilda, gospodinja iz Uzma- 
nov (26 let); Tomažin Janez, de
lavec iz Velikih Lašč (27 let) in 
Bavdek Danijela, knjigov-odkinja iz 
Velikih Lašč (30 let); Zakrajšek 
Milan, kmetovalec iz Opalk-ovega 
(30 let) in Krampelj Emilijana, 
kmetovalka iz Podulake (25 let).

Srečnim zakoncem čestitamo!
Umrla- je Brinšek Ivana, kmeto- 

valka iz Dvorske vasi — stara 69 
let.

RIBNICA
Rodile so: Ko-štal Smi.lj.ka, go

spodinja iz Ribnice 64 — dečka' 
Vladimira; Zakrajšek Jožefa, -go
spodinja iz Gorenje vasi 47 — de
klico Ireno; Šobar Ivana, gospodi
nja iz Nemške vasi 58 — dečka 
Pavla; Andoljšek Zofija-, gospodi
nja. iz Dan 6 — dečka Jožeta; Po
gačnik Ivana, uslužbenka iz žle-

DOBREPOLJE
Rodile so: Križman Frančiška, 

gospodinja iz Podtabora 28 — de
klico Marijči; Babič Julija, gospo
dinja iz Kompolj 58 — -dečkai Bo
jana; Novak Danijela, [gospodinja 
iz Vidma 8 — deklico Jožico; Mi
klič Marija, gospodinja iz Podta
bora 20 — dečka Alojza; Strnad

Sinčič Angela, gospodinja iz Male vasi 26 
■■ 1 nA — -dečka Milana; Rus JoJžefa, go

spodinja iz Pake 4 — deklico Ma
rinko.

Srečnim staršem čestitamo! 
Umrla je Zabukovec Terezija, 

socialna podpiranka iz Podpeči 2 
— stara 66 let.

Obvestila iz matičnega urada 
Sodražica in Predgrada nismo pre
jeli.

DEŽURNE TRGOVINE
Dežurno službo imajo: v soboto 

13. aprila od 8. do 12. in od 14. 
do 17. ure v Kočevju trgovina 
»Preskrba« (poslovodja Bauer), v 
Ribnici pa trgovina »Prehrana« 
Ribnica.

V -soboto 20. aprila cd 8. do 12. 
in od 14. do 17. ure v

Italijani sami, se je selil k mno- tudi denarno pomoč -okrajnega in 
g im zaupnim družinam v Ribnici republiškega odbora ZB. 
ali blizu nje. V Ribnico je često V. P.

LETNI OBČNI ZBOR OKRAJNE GOSTINSKE ZBORNICE

Strokovni kader v gostinstvu
Pred kratkim je imela Gostinska zbornica za naš okraj let

ni občni zbor. Na zboru so razpravljali o vseh problemih gostin
stva v našem okraju. Objavljamo nekatere podatke iz poročila 
upravnega odbora Gostinske zbornice. %

Okrajna Gostinska zbornica de
luje že pet let in je dosegla v svo
jem delu že. lepe uspehe. V gostin
stvu je bilo v tem času več spre- 

Tu čaka sindikalne podružnice še mernb, reorganizacij itd. Sedaj se
veliko dela, saj so najbolj odgo
vorne, -da se to stanje čimprej iz
boljša.

trgovina »Špecerija« Kočevje (po
slovodja Ozunovič), v Ribnici pa 
Trgovina z mešani-m blagom Kme
tijske zadruge Ribnica.

PREGLEDI NA RENTGENU
Svet za zdravstvo pri OLO je 

zaradi preto-rehienjanosti protitu- 
berkull-oznega dispanzerja v Kočev
ju odločil, da bo dispanzer v bodo
če sprejemal na pregled pljuč sa
mo tiste osebe, ki so pod kontrolo 
dispanzerja in jih ta kliče ter ose
be, ki imajo napotnico od pristoj- 

Kočevju nega zdravnika za pregled pljuč.

je to ustalilo. V Sodražici je bilo 
ukinjeno gostišče »Pri Sodčku«, 
ker je slabo poslovalo in imelo iz
gubo. Večja reorganizacija je bila 
tudi v Loškem potoku. Gostinsko 
podjetje, ju je imelo pet poslom 
va-lnic, je bilo reorganizirano in v 
sklopu podjetja je ostalo samo 
gostišče na Hribu in na Kaplji v 
Travniku. Ostale tri gostilne so 
prešle v privatni sektor.

O B 3AVE
KINO

JADRAN, Kočevje: od 12. čto 14. 
aprila italijanski barvni film 
»Dekle z reke«, 17. in 18. aprila 
nemški film »Stotnik in njegov 
junak«, od 19. do 21. aprila ame
riški barvni film »Borba v vse- 
mirju«.

SODRAŽICA: 13. in 14. aprila 
ameriška filma »V dolini bo-

Nadalje bo dispanzer sprejemal še 
osebe, ki potrebujejo zdravniško 
spričevalo za zaposlitev, toda ti 
morajo priti s pred-pdsainiim obraz
cem, ki ga dobijo na občinskih po
sredovalnicah za delo.

Vsi ostati pa lahko gredo na 
rentgenske preglede vsak torek po
poldan k rentgenologu dr. Tiva
darju, ki je specialist za želodec in

PROBLEMI GOSTINSKE 
MREŽE

V občini Kočevje je dovolj go-

us-lužnostnih gostinskih obratov, 
teno gostišče s pavšalnim obraču
navanjem, privatnih gostiln pa je 
46. če primerjamo podatke iz leta 
1953, vidimo, da do takrat nismo 
imeli niti ene privatne gostilne. Go
spodarski račun je pokazal, da je 
bolj prav, da pride del gostiln v 
privatni sektor, ker bo imela skup
nost od tega večje koristi. Zato 
imamo danes razmeroma veliko 
število privatnih gostiln.

Konec leta; 1956 je toi-Lo- v go
stinstvu zaposlenih skupno 188 de
lavcev in uslužbencev, največ v 
splošno družbenem sektorju, kjer 
je zaposlenil1 132 oseb. Med delav
ci imamo 1 z visoko kvalifikacijo, 
57 kvalificiranih, polkvalificiranih 
72, nekvalificiranih pa 45 oseb.

ški film »Pikova dama«, 20. in
21. aprila češki -barvni film »Ce- ostale notranje bolezni. Te pregile- 
sarjev slavček«. de je treba sproti plačati.

PREDGRAD: 13. in 14. aprila švi- Ta ukrep je bil potreben zaradi 
carski film »štirje v -džipu«, 20. preobremenjeno-sti dispanzerja vsak 

in 21. aprila italijanski film petek, predvsem zaradi pregleda 
»Rim ob 11. -uri«. oseb brez zdravniške na,potnice. Ti

pregledi niso koristni, ker se ne 
PRODAM vo-dijo v zdravniški evidenci. Vsa-

Najboljšemu ponudniku prodam jedo, kder se čuti bolnega, naj se 
-brov« in [»PnVVflto z^toto« 20 stavlbno parcelo, ki je ob Kolodvor- najprej posvetuje s pristojnim 
M 21. ™prito0s,ov^ki mm »Tre: sk cesti VR “ KOTdiš' Go’ Javnikom, ki ga bo po potrebi

a vas 8. poslal na nadaljnje pregled6-

st inskih obratov, ki nudijo pijače Med uslužbenci imajo štirje sred
in hrano prehodnim gostom in do- njo strokovno, devet pa- nižjo stro- 
mačinom, manjka pa še mlečnih kovno izobrazbo. Kljub temu, da 
restavracij ati zajtrkovalnic, sla- se s-talež nekvalificiranih delavcev 
ščičam itd. V ostalih predelih na- znižuje, je struktura zaposlenega 
šega okraja, je gostinska mreža osebja po kvalifikacijskem sestavu 
pravilno razporejena in je dovolj nezadovoljiva. V tarifnih pravilni- 
obratov (v Ribnici bi bilo treba kih je zapopadenih le 10 delovnih 
ustanoviti mlečno restavracijo in mest za nekvalificirane delavce, 
menzo, ker je tu precej delav- Visokokvalificiranih delovnih mest 
stva).’ Mnogi privatni gostinski -pa je predvidenih za delavce in 
obrati ne nudijo prehodnim gostom uslužbence o-knog 37. Preostalih

Uredništvo in uprava v Kočevju, 
Ljubljanska cesta 14a. Telef, 3-89. 
Tek. račun pri podružnici NB Ko
čevje št. 617-T-388. — Letna nar 
ročnina znaša 400 din, poletna 200 
din in je plačljiva vnaprej. Za ino
zemstvo 800 din. Poštnina plačana 
v gotovini. Rokopisi se ne vročajo.
Tiska tiskarna »Urška« Kočevje

nutlci odločitve«,
DOBREPOLJE: 13. in 14. aprila 

ameriški film »Katastrofa Tita- 
nicai«, 17. aprila angleški film 
»Hofoson v škripcih«, 20. in 21. 
aprila francoski barvni film 
»Graf Monte Kristo I. del«.

LOŠKI POTOK: 13. in 14. aprila 
angleški film »Pod Rdečim mor
jem«, 20. in 21. aprila argentin
ski film »Motne vode tečejo«.

KOČEVSKA REKA: 13. in 14.
aprila ameriški film »Podkupni
na«, 17. aprila ameriški film »V 
senci sovraštva«, 20. in 21. -apri
la jugoslovanski film »Zasledo
vanje«.

VELIKE LAŠČE: 13. in 14. apri
la francoski film »Zlata kočija«; 
20. in 21. aprila ameriški film 
»Aliče v pravljični deželi«.

RIBNICA: 13. in 14. aprila angle-

PRODAM
Prodam ati zamenjam za moško 

dvokolo harmoniko nemške znam
ke »Lubas«, tri vrstna, vredna 
22.000 dinarjev. -— Lunder Alojz, 
Šalka- vas 9, Kočevje,

Sta dabta oni jo

REGISTRACIJA MOTORNIH 
VOZIL

Obveščamo imetnike 
vozil, da bo redni tehnični pregled 
motornih vozil in avtomobilskih 
prikolic ter podaljševanje promet
nih dovoljenj za leto 1957 v okra
ju Kočevje po tem razporedu:

V Kočevju: 22., 23. in 25. apri
la ter 13. in 14. maja, 

v Ribnici pa 24. aprila.
Tajništvo za notranje 
zadeve OLO Kočevje

Oče: Ti brezvestni zapravljivec! 
Ko sem bil jaz v tvojih letih, mi 
oče za ves mesec ni dal toliko de
narja, kolikor ga ti zapraviš vsak 
dan.

Sin: Zaradi tega se vendar ni 
motornih treba name jeziti! Zmerjaj svojega 

očeta, ne mene!

127 delovnih mest pa naj bi za
sedli kvalificirani delavci.

Skupen promet v gostinstvu je 
znašal lani 323,957.000 din. Od te
ga smo izdati za alkoholne pijače
195.113.000 din, za brezalkoholne 
pijače 18,302.000 din, za hrano
57.589.000 din itd. Razvidno je, da 

zadružnih smo v letu 1956 precej nagibati ko
zarce z alkoholnimi pijačami. Ome
niti moramo, da pitje brezalkohol
nih pijač nazaduje, ker je bila- po
trošnja teh pijač v letu 1955 večja 
za 503.000 din. Cena brezalkohol

en okno zapreti nih pijač je previsoka. Na enega
prebivalca našega okraja je bilo 

Pozvani se je ravnodušno dvig- potrošeno povprečno za alkoholne

tople hrane. To je posebno opaziti 
v Loškem potoku. Za izboljšanje 
tega stanja bo treba še marsikaj 
storiti.

Konec leta 1956 smo imeli skup
no 84 gostinskih obratov, in sicer 
30 gostišč splošnega družbenega 
sektorja, 2 gostišči družbenih or
ganizacij, 5 gostišč

ti tako prijazni 
zunaj je tako mraz.

Na vlaku
Gospodična Metka je sedela v 

kotu kupeja in ker ni vedela, kaj 
bi počela, Se je obrnila do edine
ga sopotnika, ki je sedel v kupe
ju, pa se doslej ni zmenil za njene 
čare.

— Prosim, gospod, ali hočete bi-

mi-1, zaprl okno in rekel:
— Ali mislite, gospodična, da bo 

zdaj zunaj bolj gorko?

V šoti
Učitelj: Kdo ve, kaj iso elemen

ti? Nacek, povej ti!
Nacek: Elementi, elementi — to 

je pet sto dinarjev:
Učitelj: Kdo ti je pa to pove

dal?
Nacek: Moja sestra dobi vsak 

mesec od nekega fanta pet sto di
narjev in pravi, da so to elementi.

pijače 5404 
pa 506 din.

din, za brezalkoholne

DELAVNOST ŽENA
Robarske žene so zelo delavne in 

dovzetne za napredek. Kar naprej 
kujejo načrte za nove tečaje. Se
daj imajo v načrtu, da bi organizi
rale pletarski tečaj, ki to za ta 
pasivni predel velikega pomena. V 
bližini je tudi zemljišče, last SLP, 
kjer bi se lahko gojile vrbe. žene 
nameravajo urediti tudi vrtičke.
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Iz naših krajev
NAM PIŠEJO

Tudi v Karlovici ne spimo
vedno kaj 
graje vred- 
kočevskega

V »Novicah« berem 
zanimivega, pohvale in 
nega Iz vseh krajev 
okraja: iz Velikih Lašč, iz Slemen, 
Raba, iz Vse naše bližnje okolice, 
le o ’Karlovici ne piše nič. A da 
ne bi bralci mislili, da smo na 
Karlovici res tako nedelavni in na
zadnjaški, bom pa jaz nekaj spre
govorila o Karlovici!

Karlovica ima 12 hiš. Ena je 
bila požgana. Toda vsa bližnja 
okolica oz. vasi, katerih je približ
no 18, so v širšem pomenu Karlo
vica. Na klančku, ob glavni cesti 
je Zadružni dom, v katerem ima 
svoj sedež kmetijska zadruga s tr
govino in seveda gostilna. V pr
vem nadstropju ima svoje prosto
re kulturno umetniško društvo, tu
di dvorano. Dvorana je »čedna

POZDRAV IZ MOSTARA
Dolenjski fantje, ki služimo vo

jaški rok v Mostam, pozdravljamo 
vse bralce in znance kočevskih 
»Novic« kakor tudi dekleta iz na
šega kraja. Minilo je leto dni, od
kar smo se tukaj seznanili fantje 
iz kočevskega dkraja in odkar smo 
začeli skupno delati za našo arma
do in naš narod.

Lužar Ivan, Lovšin Andrej, Ho
čevar Vinko, Strah Anten, Klop
čič Jože, Drobnič Ciril, Pajnič 
Ivan, Gole Franc, Meden Rado, 
Grajš Marjan, Lenarčič Alojz, Ko
šir Janez, Kovač Janez — doma iž 
Ribnice, Dobrepolja, Vel. Lašč, 
Osilnice in Sodražice.

Vojaki V. p. 8403 — Mostar

stvarca«, so včasih rekli nekateri. 
In res je tako. Ponosni smo lah
ko nanjo, samo da bi imeli bolje 
urejeno razsvetljavo na odru.

Pri KUD »Josip Stritar« Karlo
vica je precej delavna dramska 
skupina, saj je v zadnjem času 
uprizorila precej dramatskih del. 
Nazadnje so igrali dramo v 3 de
janjih »Mati«, zelo težko in globo
ko delo, skoro pretežko za pre
proste ljudi. A moram reči, da so 
se igralci dobro izkazali, le publi
ka je delo premalo1 razumela.

Ana Škulj

PISMO IZ MOHORJEV
Zelo nas je razveselila pismo 

tov. Makse Grossove, upraviteljice .°'1
osnovne šole Mohorje pri Robu. V Sl a-|e 
pismu nam je -priložila tudi tri na
ročilnice za naš list. V pismu pra
vi med drugim, da se je delo mno
žičnih organizacij v njihovem kra
ju popravilo in želi, da bi bili vsi 
člani organizacij naročeni na No
vice.

Tov. Grossovi se najlepše zahva
ljujemo za pismo in za njeno skrb 
pri širjenju Novic. Naj bi našla 
posnemalce tudi v ostalih krajih in 
šolah našega okraja. Tov. Grosso
vo naprošamo, naj se še oglasi in 
naj kaj napiše -o delu in življenju 
v njihovem kraju.

Kako je z železniško postajo v Dobrepolju
Kmalu bo 12 let odkar imamo Mogoče bi se našlo tudi pri obči- ali zgraditi novo, kar pa naj se 

svobodo, vendar je ostala železni- ni nekaj sredstev za to gradnjo, čimprej stori, delovni ljudje de
ška postaja v Dobrepolju še ved- če se bo z delom začelo, bo brez brepoljske občine so sl zaslužili, 
no taka, kakor je bila leta 1945. dvorna prispevala svoj del tudi Di- da dobijo železniško postajo, kakor 
Čudimo se, da se vprašanje obno- rekeija železnic. Dejstvo je, da je ostali kraji naše domovine, 
ve ali gradnje, nove železniške po- treba železniško postajo obnoviti P. V.

v tem kraju nikamor ne pre
makne. Današnjemu prometu in 
potrebam sedanje poslopje železni
ške postaje več ne odgovarja, še 
manj pa drugi prostori za tovorni 
promet. Postajna čakalnica je vse 
prej kot prostor, namenjen kultur
nim ljudem. V tem prostoru se v 
zimskem času stiska do 100 ljudi, 
pred blagajniškim okencem pa je 
veliko prerivanje in gneča, ker se

Ali je vzgoja mladine marsikomu 
res deveta briga?

Skrb Zveze borcev v Ribnici

Na občni zbor Društva prijate- Bodimo iskreni in priznajmo, da 
Ijev mladine Kočevje, ki je bil 25. nismo še storili vsega, kar je mla-
rnarca, sem -prišla prepričana, da dernu človeku potrebno in kar ža
bam tam našla mnogo mamic in ht-eva nov socialistični družbeni 

potniki ne morejo zvrstiti. Tudi očetov, predstavnikov oblasti in red. Da bo naše delo pri vzgoji
prometni urad oziroma pisarna še- družbenih organizacij, štela sem in mladine plodno, je odvisno od nas
fa postaje je poglavje zase Zelo naštela samo 34 ljudi, predsednik vseh, tudi od tistih, ki občnemu
slaba je tudi javna razsvetljava ^ mfeo pa je bil petintrideseti. V zboru niso prisostovali.
okrog postajnega poslopja. Vhod Kočevju imamo 3260 volivcev pa Slavka Pantar
na postajo je vedno v temi, kar de- tako slaba udeležba. Pa se nekaj. 
la posebne težave tujcem, ki jih Mel^_ udeleženci bo bili le štirje 
pot prvikrat privede v ta kraj. Tu- možje. Pomislila sem: »Ali nista 
di občina naj bi poskrbela, da bi P1”! vzgVji otrok udeležena oba- ro-

Občinska .konferenca Zveze bor
cev Ribnica, ki je bila zadnjo ne
deljo v marcu, je bila zelo dobro 
obiskana. Poleg delegatov so pri
šli na konferenco tudi predstavni
ki ribniških podjetij in ribniške 
gimnazije, ter predstavnik OO ZB 
tov. Jerbič.

Na dnevnem redu so bila vsa 
vprašanja, s katerimi se vsak dan 
srečuje organizacija ZB. V poroči
lih je bila nakazana vsa proble
matika dela in življenja te organi
zacije. Tudi v tem kraju je ZB 
skrbela za otroke padlih -borcev in 
žrtev fašističnega terorja. T.i otro
ci i so bili deležni materialne in mo
ralne pomoči in še nadalje, bodo ti 
otroci skrb organizacije. O zapo- 
sijevanju bivših borcev je bilo več 
kritičnih pripomb. Nekatera pod
jetja niso -pokazala razumevanja 
cib priliki zaposlitve bivših borcev

in otrok padlih borcev. To -podjet
jem vsekakor ni v čast.

Komandant ribniške garnizije je 
v razpravi med drugim poudaril,

bila cestna razsvetljava tukaj v 
redu.

Ljudje se sprašujejo, kdaj se bo 
začelo Obnavljati postajno poslop
je v Dobrepolju. Kje je vzrok, da

da je treba poskrbeti, da se oživijo Direkcija železnic tako malo ceni 
spomini na NOB ter da je treba prizadevanja prebivalcev Dobrepo- 
več politično delati med bivšimi lja, ki želijo, da bi tudi njihov kraj 
borci. « dobil sodobno železniško postajo.

Priprave za nagradno tekmovanje
Na pobudo Okrajnega odbora 

Socialistične zveze delovnih ljudi 
Kočevje je bila ustanovljena komi
sija za nagradno tekmovanje v 
kmetijstvu. Komisija je imela 8. 
‘aprila prvo sejo. Na seji so se po
govorili o pripravah in organiza- polja, Velikih Lašč, Ribnice in So
dji tekmovanja. Okrajna komisija dražice.

ižti n i mio o s ti iz znan oi ti iti tcluiiUe.

bo priporočila vodstvom Socialistič
ne zveze na občinah, da takoj or
ganizirajo občinske komisije za 
nagradno tekmovanje. V našem 
okraju bo sodelovalo v tem tekmo
vanju Kmetijsko gozdarsko pose
stvo Kočevje. Tekmovanje bo ob-

ditelja in ali ne nesita oba iste 
odgovornosti zanje?«

Kje so bili tisti starši, ki jih že 
tarejo skrbi, kaj bo z njihovim 
otrokom? Gotovo bi se tudi zanje 
našel pameten nasvet. Vprašamo se, 
zakaj niso prišli na občni zbor vsi 
starši, da bi se pogovorili, kaj bo
mo storili za srečno mladost naših 
najmlajših.

Zdi se mi, da vse probleme s 
področja poučno-vzgojnega in idej
no kulturnega dela zasenči pri nas 
vprašanje gospodarskega razvoja. 
P,rav je, da skrbimo za razvoj na
šega gospodarstva. Pomisliti pa 
moramo, da bodo čez leta prišli na. 
naša mesta mladi in kakor jih bo-

______  _ _____ ___________ mo vzgojili, tako bodo delali. Pra-
zadružniki iz Kompolj, Dobre- vilna vzgoja naše mladine je zelo

velikega- pomena. Ob konkretnih 
negativnih pojavih pri mladini se 
sprašujemo, kako je mogoče, da 
del mladine zahaja na slaba pota.

segalo povečanje hektarskih dono
sov krompirja, koruze, pšenice ter 
verjetno tudi za ječmen in oves 
ter molznost krav. V tem tekmo
vanju bodo- verjetno sodelovali tu
di

Zaželjeno je, da bi v tem tekmo
vanju sodelovalo čimveč proizva
jalcev. Za tiste, ki bodo izpolnili 
pogoje tega tekmovanja, so dolo
čene lepe nagrade. Podrobnosti te
ga tekmovanja so objavljene v 
zadnji številki Kmečkega glasa.

Pionirji pozdravljajo

MORJE — VIR ENERGIJE IN 
BOGASTVA '

Videti morje je vedno pclsebna 
želja človeka, ki živi -med gora
mi ali na nepregledni ravnini, V 
zgodovini je bilo veliko bojev po-

ske -rastline. Sedaj proučujejo, ka
ko bi ukrotili morska bitja, da bi 
delala za ljudi.

Ob koncu se vprašamo od kod 
tolika bogastva v morju. Strokov
njaki so prepričani, da -ta boga-

Roko si je dal odrezati i npvicE
sameznih držav, ki so hotele priti stva niso ustaljena, ampak se stal

no večajo. Ves ta material prina
šajo v morje reke, pridobivajo ga 
pa z raztapljanjem svojih strug in 
bregov.

RAZŠIRJENOST TELEVIZIJE
Marsikdo je prepričan, da so te

levizijo iznašli šele po drugi sve
tovni vojni. Objavljeni podatki pri 
OZN pa nam pričajo, da so že 
pred zadnjo vojno obstojali pro
grami za uvedbo televizije, da pa 
je to delo zavrla vojna. Povojni 
razmah televizije pa je zelo velik. 
V 20 državah danes že imajo red
ne televizijske programe, v 17 dr
žavah pa končujejo zadnja dela.

V ZDA odpade danes že na vsa
kih 7 prebivalcev -po en televizij- 

, skl sprejemnik. Aparat ima že 
vodi in največkrat skoro vsaka držina, vgrajene pa 

z drugimi snovmi, če jjnajo televizijske 'sprejemnike tu
di v vse sodobne avtomobile. Manj 
je sprejemnikov v drugih državah. 
Tako pride v Angliji en sprejem
nik na 24 prebivalcev, iv Franciji 
pa na 700 prebivalcev itd. Spre* 
jemnikov je tudi pri nas vedno 
več; v Ljubljani, Kopru, pa tudi 
drugod že lahko opazite na stre
hah hiš značilne križaste antene 
televizijskih sprejemnikov.

se je dogodila v prišel na dom Pajniča. Pajniča so 
v Gorenji vasi pri potem takoj odpeljali v ambulanto,

do morja. Država, ki ima vsaj del
ček morja, je po najcenejši pro
metni poti povezana z vsem sve
tem. Morje že od nekdaj nudi z 
ribami vsakodnevno hrano velike
mu delu človeštva na zemlji, s so
ljo pa zalaga skoro ves svet.

Učenjaki vsega sveta pa ne
utrudno proučujejo še ostala bo
gastva morja, ki naj bi služila 
vedno večjemu naraščanju prebi
valstva na zemlji. Ugotovili so, da 
se v morju nahaja 8 milijard ton 
zlata in nad dve milijardi urana. 
Neizračunljive pa so količine ba
kra, železa, svinca in ostalih ko- 
vin. f

Vseh teh mineralov pa ne more
mo kopati iz morja, kakor delamo 
to na zemlji, ker so vsi ti minerali 
raztopljeni v 
spojeni še 
bi hoteli vsa ta bogastva izkoristi
ti, bi morali predelati ogromne ko
ličine vode, kar pa se z današnjo 
tehnično zmogljivostjo še ne izpla
ča. Znanost se še raje poslužuje 
raznih morskih živali, ki presnav
ljajo velike količine teh kovin in 
se v njih tudi kopičijo.

Računajo tudi na velike količi
ne hrane, ki naj ;bi jo nudile mor-

Pred kratkim 
družini Pajnič
Ribnici družinska žaloigra, ki je kjer so mu nudili prvo zdravniško 
pretresla vse prebivalce Ribniške pomoč, od tam pa so ga z rešilnim

ZVEDELI SMO

deline. Začelo se je takole:
Ivan Pajnič iz Gorenje vasi je 

prišel 9. marca domov iz gostilne 
nekoliko vinjen ter se je takoj za
čel prepirati s svojo ženo. Na šte
dilniku v kuhinji je prav ta čas 
vrela voda. Pograbil je lonec in ga 
v besu zagnal v svojo ženo ter jo 
tako močno poparil po levi strani

avtomobilom odpeljali v ljubljan
sko bolnišnico.

Pa še epilog k vsej zadevi. Ivan 
Pajnič je star okrog 34 let.

Verjetno bo tudi vas zanimalo, 
koliko imamo v našem okraju mo
tornih vozil. Motornih koles je 97, 
osebnih avtomobilov 52. 
avtomobilov 89, avtomobilskih pri- 

Na kolic 18, avtobusov 8, gasilskih av-
posestvo, kjer gospodari, se je pri- tomobilov 3 .n 14 traktorjev. V
ženil S svojo ženo je večkrat su- preteklem tednu je KGP Kočevje

nabavilo dve motorni kolesi znam
ke »Tomos«, Elektro Kočevje dve 
motorni kolesi znamke »Tomos«,

rovo ravnal, jo pretepal in doma 
razbijal, kadar je bil pijan itd. Po
zaslugi Pajniča je v tej hiši vladal _

telesa. Poškodovanko *so takoj pre- večkrat pravi pekel. Največja nje- Veterinarska bolnica Kočevje eseb- 
peljali v ljubljansko bolnišnico, gova žrtev pa je bila njegova že- m avtomobil znamke »škoda«, 
Njeno zdravstveno stanje je še se- na. In kdo je temu kriv? Zgolj al- 
daj resno. Pajnič je 3. aprila po kohol, ki je prizadejal gorje že to- 
gcs-tilnah spet cel dan popival. Ob likim ljudem. Pajnič se je vdajal 
19.30 uri pa je šel k železniški pijači in takrat je v njem gospo- 
progi blizu železniške postaje Rib- daril samo alkohol. Zakonca imata 
niča ter tam čakal na vlak, ki je štiri otroke in obsežno posestvo1, 
prihajal iz Kočevja. Ko je vlak Kdo bo sedaj obdeloval zemljo, ko 
pripeljal, se je Pajnič vrgel pod dr- je družinski poglavar po svoji last- 
veči vlak. ščitnik pri lokomotivi ni krivdi invalid, pa tudi za mater

vil pri omenjenem podjetju in za
poslitev takoj dobil. Vendar službe 
ni nastopil, ker mu delo ni dišalo. 
Ker pa je rabil denar, se je lotil 

” JC V.V tatvine. Vlomil je v stanovanje Iva- 
na Grma, ko je bil ta v Ljubljani. 
Ukradel je razna oblačila v vred
nosti 27.000 dim. Nato pa je šel v 
Maribor, kjer je zopet poizkušal 
pobegniti čez mejo. Toda ptiček se 
je ujel in sedaj čaka zasluženega 
plačila.

ga je odbil, vendar tako, da mu je otrok se ne ve, koliko bo sposobna zemstva).
i i. i: v * i A tt « v o rlolA .on T\zx /vf7.rlvm(TTA.ln Dvonr n 1odrezalo roko v bližini rame. Ko 

je vlak odpeljal naprej, se je Paj
nič pobral, odrezano roko je dal 
na desno ramo ter se napotil do
mov. Doma je roko vrgel za vra
ta, sl prižgal cigareto in se vlegel 
na posteljo. Ko je prišla soseda v 
hišo in videla, kaj se je zgodilo s 
Pajničem, je takoj obvestila zdrav
nika dr. Andoljška, ki je takoj

za delo, če bo ozdravela. Prav bi 
bilo, da bi se pijancem, ki so Paj- 
ničevega kova, prepovedalo proda
jati pijače. Saj nam ta primer ka
že, , kaj vse je zmožen človek v pi
janosti storiti. Ljudje Ribniške do
line Obsojajo početje Pajniča, nje
govi ženi pa želijo sltorajšnje okre
vanje. K. V.

OTROKA JE OPIJANIL
Dne 8. aprila se je doigodil v go

stilni »Pri kmetu« v Kočevju vse
ga obsojanja vreden primer. Slav
ko Tomšič, brez zaposlitve, doma 
iz Mahovnika pri Kočevju, je bil 
omenjenega dne močno pijan. Ven
dar mu to še ni zadostovalo. Z al
koholno pijačo je napojil 'svojega 
dve leti starega fantka. Otrok je 
zaradi tega bruhal, se zvijal in jo
kal. če je že oče tako nečloveški 
do otroka, vsaj gostilničar ne bi 
smel takemu gostu dati pijače, da

_____ _ ^____ bi z njo zastrupljal otroka. Po-
star* 27 let, je’že zgodaj zašel na četje takega očeta zasluži samo

OLO Kočevje osebni avtomobil 
znamke i»Škoda«, Poslovna zveza 
Kočevje motorno kolo znamke »To
mos«, Praznik Matija, Kočevje, 
motorno kolo znamke »Tomos«, 
Lagonder Franc, Ribnica, motorno 
kolo »Panonija«, Čampa Ivan, 
Hrib-Loški potok, motorno kolo 
»DKV« (prejel za darilo iz ino-

DELO MU NI DIŠALO
Alojz Šturm, po poklicu mizar,

prezir, če tako oče vzgaja ctroka, 
sj lahko predstavljamo, da bo šel 
kmalu tudi sin po očetovih stopi
njah.

NEKAJ O ŽUPANOVI LIPI
PROMETNA NEZGODA

V nedeljo 17. marca je v Hro-

OR.IU»Jčo%^rA>K>
jl$L0V£.N$Ki Janičar.

'RiRf
FRANEK_

BRATKOVIČI wl:fgj

kriva pot. Leta 1954 je ilegalno 
prekoračil državno mejo in živel 
do nedavna v Avstriji. Ko se je 
žvljenja v tujini naveličal, se je vr
nil v domovino. V Mariboru so ga 
organi javne varnosti za tri dni 
priprli. Tu se je seznanil s tremi _

V Predgradu na »Purgi« stoji mladimi avanturisti iz Kočevja, ki vači pri Ribnici skočil pred moto- 
starodavna Upa, znana kot »župa- so hoteli prekoračiti državno mejo rista 8-letni deček. Voznik vozila ni 
nova lipa«. Pod to Upo so bile več- brez dokumentov, zato so jih ‘erga- mogel tako naglo zavreti in je 
krat razne prireditve in veselice, ni javne varnosti zaprli. Prej so otroka povozil. Na srečo je nepre- 
Lipa je bila košata in je dajala bili zaposleni pri podjetju »Zidar« vidnemu dečku samo zlomil nogo. 
prijetno senco, nekomu pa to ni Kočevje. Šturmu so povedali, da Ta primer naj bo ponovno sva- 
bilo všeč, pa je na eni strani lipe lahko dobi takoj zaposlitev pri pod- rilo vsem otrokom in staršem, da 
odsekal več vej. Ali je to prav? jetju »Zidar«. Šturm se je res ja- naj bodo previdni na cestah.
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85
Vsa turška sila;, M še ni bila razlila se 

proti severu naprej, obstopila je od vseh 
strani trdno kloštrsko poslopje. Ne bi bilo 
težko braniti dobro utrjenega obzidja, ko bi 
bilo brambovcev. Ali le malo je bilo ljudi, 
ki so bib za zidom, zakaj veliko hlapcev se 
je bilo pri procesiji razkropilo, in bodisi v 
turško ujetništvo prišlo, bodisi končalo pod 
turškimi sabljami.

Izmed menihov bil je v kloštru samo Mar
ko Kozjak z dvema sivostarima očetoma. 
Zdanja nevarnost prisili Marka, da pozabi 
sam nase in svoje bolečine; premaga stare 
bolne kosti in kakor nekdanji vojak zapove
duje hlapcem. Dobro pa je razvidel, da to 
malo ostrasewo krdelce ne more dolgo bra
niti široko razprostranega obzidja proti taki 
množici Turkov, M je obkrožala klošter.

87
Ne daleč od mesta, kjer sta stala meniha, 

nastane velik hrup. Sredi med hlapci pojavi 
se dolgi cigan, ki je prišel v klošter po skriv
nem hodniku. Hlapci so hoteU napasti Sa- 
mola, ah ta jim pokaže prstan in pove, da 
ga pošilja opat, naj jih po skrivnem hodniku 
odpelje iz samostana na varno. Marku pa 
razodene, da je njegov Sin poveljnik jani
čarjev pred samostanom.

88
Kozjak, spoznavši, dia se dolgo braniti ne 

more, sklene zapustiti še to noč obzidje, tem 
bolj, ker se je mesec skril za oblake.

Preden je torej minulo pol ure, bilo je vse 
pokonci. Ravno so hoteli odpreti železna tež
ka vrata, ko se pretrga oblak na nebu in 
luna posije svetlo in jasno.

Zdajci se pokaže, da jih je ravno luna 
smrti rešila.


